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Entrevista a Lluïsa Moret, 
presidenta de la Diputació

pàgs 6 i 7

“La Diputació
no vol ser 

i no serà només
una repartidora

de diners” L’AIGUA QUE NO ARRIBA
Suplement especial sobre
la situació de sequera 
que patim pàgs 11-14

ENTITATS pàg 8

Reivindiquen un local digne
per a l’Ateneu del Clot

A FONS pàgs 16 i 17

Els metropolitans al govern
espanyol: poc pes a Madrid

“JO ERA LA ‘CHINITA’” pàg 3

Una guia municipal vol
combatre la dura realitat
del racisme a les escoles

TEATRE AMATEUR pàg 8

Jofre Sendrós, president
del Partiquí: “Fem obres tan
bones com els professionals”

Clam veïnal contra la sèrie
d’agressions a dones al metro
Una concentració al Camp de l’Arpa del Clot mostra el rebuig a uns fets que han deixat el barri commocionat pàg 8
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“Em molestava que els professors
diguessin que són coses de nens”.
“Els professors no van ser un mit-
jà on anar a demanar ajuda”. El
racisme a les escoles és una xa-
cra que molts joves encara pa-
teixen dia a dia i que, sovint, els
professors no combaten com
caldria. Aquestes dues cites són
el testimoni de dos dels cinc jo-
ves que han participat en el pro-
jecte Parlem de racisme a les es-
coles, que ha publicat el Centre de
Recursos en Drets Humans de
l’Ajuntament. Un projecte desti-
nat a les escoles, especialment als
professors, perquè rebin noves ei-
nes per actuar en situacions de
racisme a les classes i ajudin a
conscienciar els alumnes.

Així, la iniciativa s’emmarca
en la mesura de govern Per una
Barcelona Antiracista 2022-
2025on, a més del vídeo, els tèc-
nics han elaborat una guia en la
qual queden recollides diver-
ses situacions que poden passar
als centres escolars i algunes ei-
nes que els professors poden uti-
litzar per resoldre-les.

ELS TESTIMONIS
El vídeo del Centre de Recursos en
Drets Humans deixa testimonis
molt contundents de situacions
que pateixen estudiants durant
tota l’etapa educativa. La càpsu-
la planteja una conversa entre cinc
joves de diferents centres on van
explicant casos que s’han trobat al
llarg de la seva vida a l’escola.

D’una banda, la Leyao Rovira
és una noia de descendència asià-
tica que explica que sempre ha re-
but bromes per ser chinita. “És
evident que hi ha alguna cosa al
darrere, no és només el comen-
tari”, afirma. Rovira continua

dient que al principi no ho com-
batia, fins que es va adonar que no
era culpa seva. “M’hauria agradat
que els professors m’haguessin dit
directament que era racisme i
no que era una ‘cosa de nens’”,
conclou tot demanant que s’apli-
quin “protocols efectius”.

Un altre testimoni és el de
l’Aster Etaguase, una noia negra
nascuda a Catalunya que relata
com a quart de primària hi havia
un altre noi negre a la classe a
més d’ella i tothom li deia que era
el seu germà. “Jo els deia que no,
que el meu germà no va a aques-
ta escola i que els negres no som
tots iguals”, lamenta la jove. Una
altra denúncia que fa Etaguase és
que, a hores d’ara, encara no té
documents, tot i haver nascut
aquí. “Són traves constants de les
institucions que em dificulten
estudiar i funcionar com a ciu-
tadana”, conclou.

UN PROBLEMA “ENDÈMIC”
La cap de departament de Drets
Humans de l’Ajuntament, Ana-
bel Rodríguez, detalla que el
problema “endèmic” que han
detectat en els 25 anys que exis-
teix l’oficina és la “infradenúncia”
de les persones que pateixen ra-
cisme. “Cada vegada rebem més
casos per la conscienciació que en
fem, però la gent normalitza
comportaments que no toquen”,
afegeix Rodríguez.

Un dels factors que la cap de
departament destaca és que en-
cara vivim en una societat racis-
ta, però que no es reconeix. “El
problema és estructural. La gent
diu que no és racista perquè no va
insultant pel carrer, i per això ja es
considera que no ho és, però el ra-
cisme són altres comportaments
interioritzats”, afegeix.

Per combatre aquesta xacra
estructural, l’Ajuntament va im-

pulsar la mesura Per una Barce-
lona Antiracista 2022-2025, en la
qual s’emmarca la primera càp-
sula, i és aquí on Rodríguez iden-
tifica una de les claus. “Les insti-
tucions han de ser antiracistes
com a base, i per això una de les
prioritats era actuar a les escoles”,
defensa. I és que l’educació és un
dels punts clau per començar a
canviar la societat. “Els prejudicis
estructurals i socials limiten el fu-
tur dels joves, així que hem d’o-
rientar la nostra línia de treball cap
aquí”, argumenta la cap de de-
partament de Drets Humans.

Per la seva banda, Irina Samy,
una de les tècniques impulsores
del projecte, relata que l’objectiu
de la càpsula era visibilitzar el ra-
cisme a les escoles, i diu que els tes-
timonis del vídeo “entristeixen”
perquè reflecteixen actituds que
encara existeixen a les escoles.

Així, la primera valoració

municipal sobre la càpsula és
molt positiva pel ressò que ha tin-
gut. Rodríguez afirma que han
rebut moltes demandes d’entitats
i d’escoles que els han demanat
acompanyament i que els expli-
quin el procés de la guia i la càp-
sula. “Barcelona és molt diversa
i hem d’entomar amb molta de-
cisió la lluita antiracista”, conclou.

Amb tot, el Centre de Recur-
sos en Drets Humans ja treballa
amb el Consorci d’Educació per
desplegar aquest pla antiracista.
Rodríguez remarca que encara
està en procés, però la intenció és
fer cursos per a professors amb
mirada antiracista per donar “ei-
nes pedagògiques innovadores”.
“També tenim previst una guia de
protocols de com actuar quan hi
ha interaccions racistes a classe”,
acaba dient la cap de departament
en referència a protocols similars
als de l’assetjament.

Sí que era racisme
» Cinc joves expliquen la seva mala experiència a l’escola: “Els professors deien que són coses de nens”
» El Centre de Recursos en Drets Humans de l’Ajuntament publica una guia antiracista per fer-hi front

Una imatge de la presentació de la càpsula ‘Parlem de racisme a les escoles’ amb els cinc joves protagonistes amb els seus testimonis. Foto cedida

Guillem Francàs
BARCELONA
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NLes millors
perles

Un britànic va rebre 120.000 euros d'herència i va decidir
escollir a l’atzar 12 persones desconegudes perquè
triessin què havia de fer amb aquests diners que no

necessitava. Els destinarà als pobres de Liverpool.

Fa temps que els veïns d’un poble del Canadà,
descendents d’anglesos i irlandesos, desconeixen els

seus orígens. Ara, un vaixell del segle XIX trobat al fons del
mar podria resoldre totes les seves incògnites.

Als veïns de Deltebre no els deu haver fet gens de gràcia
saber que un dels delinqüents més buscats d'Europa per

tràfic de persones vivia, des de feia 15 anys, a la localitat. Va
canviar-se la identitat i feia vida normal, regentant un negoci. 

Un treballador d’un supermercat d’Austràlia ha trobat
una rajola de xocolata caducada des de fa més de 24

anys a les prestatgeries de l’establiment. Millor no saber
què hauria passat si algú se l’hagués menjat.

LA FOTOGemma Sànchez/ACN

Tribuna

Malgrat que sembli evident, aplegar sota
una mateixa direcció política la gestió de
la cultura i la de les indústries creatives
és una novetat en el nostre panorama ins-

titucional. De fet, amplis sectors de les indústries crea-
tives com el disseny, la moda i en certa manera el vi-
deojoc han mantingut històricament una relació
molt més activa amb els departaments d’indústria o
comerç. Es tracta, a parer meu, d’una anomalia ate-
sa la capacitat transformadora i la creixent influèn-
cia que aquests àmbits de la creació tenen en el con-
junt de les activitats culturals i artrítiques.

Afortunadament, la relació entre cultura i econo-
mia és un fet clarament assumit per tothom. No ho
són tant les polítiques que han volgut establir un dià-
leg fluid i interactiu entre dues dinàmiques intrínse-
ques en qualsevol realitat artística i cultural: d’una ban-
da, les que fan referència al debat d’autoria i als crea-
dors i, de l’altra, les que sorgeixen de les seves es-
tructures organitzatives, sovint de caràcter empre-
sarial. Unes i altres són confluents, però tenen lògi-
ques i requisits força diferents.

Es tracta d’un debat essencial per entendre el pa-
per de les modernes polítiques culturals i per re-
soldre els problemes de fons que constitueixen la
seva agenda prioritària: drets culturals, accessibi-
litat universal als ensenyaments i coneixements ar-
tístics i precarietat laboral, a més de la diversifica-

ció creativa o la igualtat de gènere en les pràctiques
culturals.

S’ha tendit a creure, amb excessiva ingenuïtat, que
els reptes que cal afrontar en l’àmbit de la cultura es
poden solucionar directament i únicament des de pro-
grames públics, pensant, potser, que les regles de joc
d’aquest sector són les mateixes que en el món de l’e-
ducació o la sanitat. El fet, però, és que més enllà de

la tasca legislativa (la que s’ha fet o la molta que que-
da per fer), l’acció pública al voltant de la cultura està
essencialment centrada a afavorir la creació d’espais
de difusió cultural i en el suport a la producció de con-
tinguts, que rau majoritàriament en la iniciativa pri-
vada. No hi ha cap raó per pensar que pot haver-hi so-
lució als problemes que ens afecten sense incremen-
tar aquesta relació entre el sector públic i el privat, si-
gui quina sigui la forma jurídica que aquest prengui.

No podrem solucionar el problema endèmic de la
precarietat laboral del sector sense ampliar els seus mer-

cats. No podrem ampliar l’accés a la cultura i la gene-
ralització dels seus consums sense disposar d’empre-
ses prou sòlides per dedicar temps, programes comu-
nicatius i diners a seduir nous públics. I no podrem con-
solidar la tasca de les escoles artístiques i creatives fins
que amplis sectors de l’activitat econòmica s’adonin del
que suposa de positiu incorporar a les seves plantilles
artistes i creadors. Tot plegat, lluny del que podria su-
posar una lectura planera d’aquest posicionament, mul-
tiplica exponencialment la responsabilitat i la impor-
tància de les polítiques culturals públiques. Aixoplu-
gar sota un mateix arc polític tots els sectors que fan
de la creativitat la seva energia bàsica, afavorir la seva
hibridació i promoure la seva tasca educativa i divul-
gativa és un pas important, però no el més important.

Desplegar les lleis de drets laborals dels artistes i
agents culturals i posar a treballar la fiscalitat del nos-
tre país a favor de la cultura són elements decisius. Però
fixem-nos-hi: l’un i l’altre només tindran eficàcia real
si els sectors privats es reforcen estructuralment i eco-
nòmicament. Calen més contractes laborals i cal més
fortalesa econòmica per reinvertir els beneficis.

La fortalesa dels sectors privats és la millor ajuda per-
què l’administració pugui fer, amb més intensitat i efi-
ciència, la feina de fons que li correspon: empoderar els
col·lectius de base comunitària, estendre el fet cultural
als barris i promoure equipaments on l’art i la cultura
esdevinguin una realitat participada i exemplificadora.

Hem d’estendre el fet cultural als
barris i promoure equipaments 
on l’art i la cultura esdevinguin

una realitat participada
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per Xavier Marcé, regidor de Cultura i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

Les indústries creatives dins les polítiques culturals
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Els noms dels 12 restaurants 
que hi haurà al nou Port Olímpic1

2
Nova agressió homòfoba al districte: dues
víctimes i un jove de 22 anys detingut

La Porkada del Clot: identitat de barri

VÍDEO | Un altre temerari escala 
sense cordes la Torre Glòries
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Denúncia per agressió a un menor 
a l’Escola Jesuïtes del Clot
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A les xarxes

@rodri_arenass: Un any més, la Superbowl
ha acabat amb un touchdown de pel·lícula.
Sens dubte, aquesta edició ha estat una au-
tèntica bogeria.

@shannonlada: El premi més important
se l'ha emportat La sociedad de la nieve. La
pel·lícula de J. A. Bayona se'n va a casa
amb 12 Goya. Bravo!

#Goya

@ManuJBO: Avui a Barbate han estat assas-
sinats dos guàrdies civils en mans de narco-
traficants. Fa massa anys que demanem, en
va, més contundència contra el narcotràfic.

#Barbate #Superbowl

Safata d’entrada

Sense llibertat no es pot par-
lar de moralitat. Aquesta
suggereix que siguem ca-

paços d’escollir lliurement entre
diferents opcions i preferències, se-
gons les normes del moment. La
moral orienta sobre quines accions
són correctes o dolentes, però no
queda clar que siguem lliures per
triar-les. El professor Aranguren
comentava que la imposició és el
contrari de la democràcia.

L’assetjament, és a dir, l’intent
de fer mal, és un símptoma que
qüestiona la societat en el seu con-
junt. Desqualificar, des-
acreditar, aïllar, mentir,
acorralar, induir a er-
rors i confusió, creant
pors... Patir agressions
directa o indirectament
facilita una escalada de
discriminació que posa a la deri-
va la solidesa de les institucions i
el respecte i l’acceptació de les di-
ferències. L’odi sorgeix després,
només cal observar diferents ma-
nifestacions socials: econòmi-
ques, polítiques, escolars o labo-
rals per comprendre-ho.

El més intel·ligent és que el
nostre cervell sigui capaç de dis-
tingir l’important del que és ir-
rellevant, l’objectiu serà rete-
nir, només, allò que pugui ajudar
a prendre bones decisions. Les
recompenses o càstigs més im-
pactants al llarg de la vida per-
meten entendre com es gestio-
nen les emocions: evocació que
pot reforçar o controlar la in-
tensitat i l’eficiència de les nos-
tres valoracions.

Si el fenomen dels rumors i
xafarderies es banalitza, la con-
ducta es distorsiona. Acceptar

Pel que ens trobem, en farem
per Francesc Reina

una informació errònia o exa-
gerada a través de generalitza-
cions és contribuir a perpetu-
ar la vilesa, la desigualtat. No és
bo normalitzar les bronques, el
menyspreu, els crits, els in-
sults, l’escàndol, ni col·locar
en la mateixa posició qui pateix
i qui agredeix (“ni masclisme ni
feminisme”, “ni violadors ni
violades”, “ni nazis ni jueus”).
La broma perversa, l’acudit
injuriós, el sarcasme pervers,
fan pujar graons a la piràmide
dels prejudicis.

La violència és una lluita
contra la civilització, escrivia
Karl Popper. Fer-ho és crear
una eina al servei del totalita-
risme, on l’interès és aplaudir
la destrucció, comentà Pierre
Bordieu, justificant-la com a
“legítima defensa”. Els inci-
dents distreuen quan es pretén
trobar seguidors incondicio-
nals. La desinformació s’omple
de successos, atrapa la gent a
còpia de repetir una vegada i
una altra que al món li cal
que arribi algú amb mà dura
per arreglar-ho tot. És una
manera de fer política. Passar-
ho malament despertant ins-

tints salvatges, acaba sent un
èxit, insinuà Guy Debord en el
seu llibre La societat de l’es-
pectacle (com passa en els re-
ality show, on el principal in-
terès és violar la dignitat, i
més a les dones). Crueltats
basades en la humiliació que
amaguen moltes formes de
convivència autèntica: pacífi-
ca, cooperativa, justa amb la
natura, d’economies solidà-
ries, per defensar i enfortir les
comunitats i les persones.

Se n’aprofiten dels nostres
punts febles: la man-
ca d’interès, estils de
vida individualistes,
de la pobra reflexió
sobre causes i con-
seqüències sense
motivacions col·lec-

tives, de passivitat per impo-
tència, d’ignorar que existeixen
xarxes vàlides...

Clara Lodewick, una jove
belga premiada per la seva no-
vel·la gràfica Merel, desenvo-
lupa el seu treball artístic amb
la crònica d’un poble petit on
una dona que viu sola pateix  la
degradació d’haver-se conver-
tit en el boc expiatori. Com pas-
sa amb els migrants quan no
comparteixen valors i creences,
però també quan el grup do-
minant cerca un culpable per
superar les mateixes dificultats,
coses aparentment invisibles
fins que es fan públiques.

La moral orienta sobre quines
accions són correctes, però no queda

clar que siguem lliures per triar

Els semàfors

El Centre de Recursos Humans
de l’Ajuntament ha impulsat 
la iniciativa Per una Barcelona

Antiracista 2022-2025, en el marc
de la qual s’ha creat el projecte
Parlem de racisme a les escoles,
dissenyat per donar eines que
ajudin a generar consciència.

pàgina 3Ajuntament

Les entitats del Clot i el Camp de
l’Arpa denuncien que l’Ateneu

del Clot es queda, de nou, sense
local. El Districte ha donat ja
quatre ubicacions diferents 
a l’Ateneu, i ara les entitats
reclamen tenir un espai fix,

digne i assegurat.
pàgina 8Districte

L’associació de teatre amateur 
El Partiquí treballa per fer el

teatre accessible des de 1973. 
La qualitat i l’experiència que

ofereix el teatre amateur fa que
qualsevol pugui gaudir de la

cultura. A més, són part
essencial del teixit de barri.

pàgina 8El Partiquí
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Lluïsa Moret
Presidenta de la Diputació de Barcelona (PSC)

“Acompanyarem els ajuntaments
en la regulació dels lloguers”

El Foment de Molins de Rei és
l’escenari triat per Lluïsa Moret,
presidenta de la Diputació

de Barcelona, viceprimera secretà-
ria del PSC i alcaldessa de Sant Boi,
per rebre el Línia. És migdia i ha
estat tot el matí visitant diversos
municipis del Baix Llobregat, on ha
volgut escoltar les necessitats dels
ajuntaments. Moret reivindica en
aquesta entrevista que l’ens provin-
cial és molt més que una “repartidora
de diners” i defensa la seva funció. De
fet, acabem la conversa amb Moret
fotografiant-la davant d’un piano, un
encertat símil de la multitud de te-
cles que toca diàriament.

Fa just mig any que va ser inves-
tida presidenta de la Diputació
de Barcelona. És gairebé obligat
començar preguntant-li quin ba-
lanç fa d’aquests primers sis
mesos al càrrec. Ha pogut fer el
que preveia en aquest temps?
El temps és relatiu. Mai n’hi ha prou.
Però estic satisfeta, perquè tenim
un equip de govern capaç de tre-
ballar plegat. I això era un repte, ha-
vent-hi quatre forces polítiques.

El govern de la Diputació el for-
men el PSC, ERC, díscols de Junts
i els comuns. És més difícil de
gestionar aquest executiu que el
del mandat passat, que només
estava format pel PSC i Junts?
Era millor aquella fórmula?
No és comparable. Ni millor ni pit-
jor. Les diferents realitats ens per-
meten uns acords o uns altres. La
coalició PSC-Junts del mandat pas-

sat va funcionar. Era una bona
opció per reeditar, però el context
polític actual és un altre. Sigui com
sigui, estic orgullosa de l’actual go-
vern, que també està funcionant. 

Vostè va dir que volia trepitjar
els 311 municipis de la província
per conèixer de primera mà les
seves realitats i necessitats. Avui

n’ha trepitjat uns quants del Baix
Llobregat, però aquí juga a
casa... Quants n’ha pogut visitar
ja de fora de la seva comarca? En
porta el compte?
Aproximadament estem en una
vintena, més o menys.

Què li demanen quan fa aques-
tes visites? Quines són les urgèn-
cies principals que li traslladen
els municipis?
Hi ha de tot. Hi ha peticions comu-
nes que tenen a veure amb la se-
quera i la xarxa en baixa. Hi ha
municipis que no tenen recursos
per garantir unes bones condi-
cions d’aquesta xarxa de l’aigua.
Les demandes també van vincula-
des a inversions en equipaments
culturals o esportius, temes socials,
transició energètica i xarxa viària.

Després parlarem d’alguns d’a-
quests temes. Però segur que
també li parlen dels problemes
de finançament dels ajunta-
ments. A finals d’any, la Diputa-
ció va aprovar un fons econòmic
extraordinari per als municipis, i
la seva vicepresidenta, Candela
López, reclamava, en un article
d’opinió al Línia, juntament amb
l’alcalde del Prat, Lluís Mijoler,
un nou sistema de finançament

per als ajuntaments. Comparteix
la seva petició?
Una cosa és la realitat conjuntural i
una altra l’estructural; les dificultats
de finançament municipal. Tot ple-
gat s’ha vist agreujat per una situa-
ció conjuntural: la covid, el context

geopolític, la inflació... Per tant, el fi-
nançament  s’ha d’abordar des del
consens i la feina conjunta de totes
les institucions. 

En el seu discurs d’investidura va
dir que vol “apropar la Diputació
a la ciutadania”. Això ja li sentíem
dir a presidents anteriors com
Núria Marín, Marc Castells o
Mercè Conesa, però la Diputació,
conjuntament amb l’AMB, conti-
nua sent de les institucions més
desconegudes per la ciutadania,

sobretot a l’àrea metropolitana.
Què no s’està fent bé?
Per la mateixa naturalesa supra-
municipal de la Diputació, aquesta
qüestió és difícil. No és que els ciu-
tadans no entenguin què fa la Di-
putació, és que moltes vegades
tampoc entenen què fa la Gene-
ralitat o el mateix Estat. Els seus
interlocutors naturals són els
ajuntaments. Normalment, els
ciutadans no entenen de compe-
tències; entenen de necessitats. I
nosaltres entrem en contacte di-
recte amb els ecosistemes locals,
amb el teixit associatiu. Això és
participació i proximitat. El rol de
la Diputació es basa en la compli-
citat, la col·laboració i el suport.

Tot això va en la línia de trencar
la idea que la Diputació és només
una ‘repartidora de diners’ per als
ajuntaments, no?
No volem ser i no serem només
una repartidora de diners. El paper
de la Diputació és el de dotar de
recursos necessaris els municipis
que no els tenen perquè puguin
implementar les polítiques públi-
ques. De vegades, això significa re-
cursos econòmics, però també
recursos tècnics o d’altres tipus,
com ara facilitar la interlocució
amb altres nivells institucionals.4

A. Nadeu / F. J. Rodríguez
Fotografia: Joanna Chichelnitzky

“La salut mental
és una prioritat
que impacta
molt en joves
i gent gran”

“Reclamem 
les inversions
acordades 
en el decret 
de sequera”
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– Vostè defensa ampliar
l’aeroport del Prat, però també
aspira a combatre els efectes
del canvi climàtic i a potenciar
les infraestructures verdes.
Sembla contradictori...

– No ho és pas. Necessitem una
gran infraestructura que sigui
coherent amb la sostenibilitat.

– I com s’ha de fer?

– Per a això ja hi ha els experts.
Jo crec que no podem renunciar
ni a una cosa ni a l’altra.

3Ara que reflexionem sobre com
fer pedagogia perquè es conegui
la tasca de la Diputació, potser una
bona opció seria parlar del que
preocupa més els ciutadans, com
per exemple l’habitatge. Tot i que
no és de la seva competència, la Di-
putació estarà al costat dels ajun-
taments a l’hora d’aplicar la nova
llei de regulació dels lloguers?
Estarem al costat dels ajuntaments
sempre. Hem de veure com es des-
plega aquesta llei i com s’imple-
menta. Respectarem l’autonomia
local i els acompanyarem en les
seves decisions. I, en tot cas, ja els
acompanyem en el marc ampli de
les polítiques d’habitatge. Aquest és
un àmbit estratègic, i per això hem
creat una nova àrea de govern, la
d’Urbanisme i Habitatge.

Un altre dels principals neguits
dels ciutadans és la sequera. Està
preocupada per la situació que
ens podem trobar d’aquí a poc
temps? El PSC s’ha mostrat molt
crític amb la gestió del Govern
de la Generalitat al respecte...
En aquests moments és un dels pro-
blemes més greus que ha d’afrontar
Catalunya. Continuarem reclamant
que es facin les inversions acorda-
des en el decret de sequera, per part
de l’Agència Catalana de l’Aigua
(ACA), tant hídriques com hidràuli-
ques. Des de la Diputació estem a
disposició, des de la lleialtat institu-

cional, per ajudar i sumar, per ex-
emple, en aquelles inversions que
han de fer els ajuntaments. Més
enllà de les competències, estem a
disposició dels municipis per ajudar. 

La falta d’aigua està estretament
relacionada amb el risc d’incen-
dis. Tot i que som a l’hivern, ja hi
ha hagut algun ensurt en forma
de foc en alguns punts de la pro-
víncia. A l’àrea metropolitana
preocupen espais com Collse-
rola, des d’on avisen que un foc
podria ser catastròfic. Estem
prou preparats en cas que hi
hagi un incendi en aquesta o
qualsevol altra serra?
Hem de treballar per estar-ho. La
Diputació té la responsabilitat de la
gestió de 13 parcs naturals, i en
aquesta responsabilitat estem aju-
dant els ajuntaments a fer franges

de prevenció, un element fona-
mental. A causa de la sequera, cal
tenir al dia tant les franges com la
gestió dels residus forestals. Tot el
que ens toca i ens demanen els
ajuntaments ho estem fent. 

Ara que parlem de medi am-
bient, no li voldríem deixar de
preguntar per l’ampliació de
l’aeroport del Prat, perquè les
veus que demanen reprendre el
projecte creixen. Vostè i el seu
partit també ho defensen, però
també diu que aspira a comba-
tre, des de la Diputació, els efec-
tes del canvi climàtic, així com
potenciar les infraestructures
verdes. Sembla contradictori...
No ho és pas. Com a presidenta de
la Diputació i alcaldessa d’un mu-
nicipi, Sant Boi, que està dins de la
zona aeroportuària, sempre hem
dit que és necessari tenir una in-
fraestructura de primer nivell que
ajudi la connectivitat del país si no
volem perdre el rol rellevant com a
regió europea de primer ordre.
Aquesta transformació ha de sorgir
des d’una comissió mixta on siguin
presents tots els agents que hi
tenen a veure. El govern de l’Estat
ha estat respectuós amb la posició
del Govern i del territori. I sense
consens, un tipus de transformació
d’aquesta envergadura no es pot
posar en marxa. Necessitem una
gran infraestructura que sigui co-
herent amb la sostenibilitat.

I com s’ha de fer?
Per a això hi ha els experts i els
agents que han de participar en
aquesta comissió, amb una mirada
integral. Jo crec que no podem re-
nunciar ni a una cosa ni a l’altra.

Canviant de tema, a l’inici del
mandat va posar la salut mental
com un dels principals eixos del
seu govern a la Diputació, sobre-
tot pel que fa als joves. Aquest és
un tema que coneix de primera
mà, sent alcaldessa de Sant Boi,
un referent en aquest àmbit.
Com està aplicant el model de
Sant Boi a la Diputació pel que fa
a aquesta qüestió?
A l’anterior mandat vam imple-
mentar ajuts i projectes adreçats als
ajuntaments perquè poguessin
desplegar polítiques de suport per
aconseguir el benestar emocional
dels adolescents, però tenien una
mirada covid. Hem de superar
aquesta mirada i deixar clar que la
salut mental és una prioritat que
impacta de forma més important
en determinats moments vitals, es-
pecialment a l’adolescència i en les
persones grans que estan vivint si-
tuacions de solitud no desitjada.

Veure una dona presidint la Di-
putació no és pas nou. Vostè, de

fet, n’és la tercera. Quan va ser in-
vestida, va lloar el llegat de
Mercè Conesa i de Núria Marín,
les seves dues predecessores, i
va situar la lluita per la igualtat
entre homes i dones com una
prioritat. Veient el que està pas-
sant últimament arreu de l’Estat,
la preocupa que puguem anar
enrere, en aquest sentit?
És un risc que sempre hem hagut
d’assumir. En les últimes dècades hi
ha hagut un avanç de les polítiques
d’igualtat per desarticular tota
classe de discriminació. Però també
hi ha hagut una gran ofensiva de
pensaments populistes que no
tenen la igualtat com a prioritat.

Una enquesta recent apunta que
el 44% dels homes se senten dis-
criminats per aquestes políti-
ques d’igualtat...
Perquè hi ha hagut missatges po-
pulistes que han traslladat la idea
que les polítiques d’igualtat van en

contra dels homes. És un missatge
políticament deliberat que ha calat
en una part de la població. Això és
una fal·làcia que no respon a la re-
alitat. Ni s’ha perjudicat ni hi ha cap
voluntat de perjudicar els homes.

Hem repassat tot un seguit de
temes que requereixen dedica-
ció. En aquest sentit, ja pot desti-
nar tot el temps que voldria als
dos càrrecs que ostenta?
M’he organitzat bastant bé. Per a
mi, la ciutat de Sant Boi és una prio-
ritat, però també el meu rol com a
diputada i estar al servei dels mu-
nicipis. Tinc sort, perquè tant en un
lloc com en l’altre hi tinc grans
equips, plurals i compromesos, que
m’ajuden a complir els dos projec-
tes. Estem complint. Estic complint.

Acabem tornant al discurs d’in-
vestidura, on va finalitzar dient
que tenen “el deure de mirar sem-
pre lluny i continuar treballant de
prop”. Cap a on mira, a quatre anys
vista? Quina serà l’empremta de
Lluïsa Moret a la Diputació?
Pobre de mi [somriu]. Has de mante-
nir un equilibri entre l’estratègia i el
fet quotidià. Mai hem d’oblidar la re-
alitat quotidiana. Estar al carrer, amb
la gent... Escoltar els problemes reals
i les reivindicacions legítimes.<

“Mai hem
d’oblidar
la realitat
quotidiana;
estar al carrer”

“El finançament municipal 
s’ha d’abordar des del consens”

“Els ciutadans
no entenen de
competències;
entenen de
necessitats”
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Adeu a la discoteca Merlín: 
el castell ja s’ha enderrocat

OCI NOCTURN4Allà on hi havia
la mítica discoteca Merlín, ara
només hi ha runa. El passat 13 de
febrer es va enderrocar l’edifici
que l’acollia. El local del núme-
ro 142 del carrer Àvila, un dels
clàssics del conegut com a Trian-
gle Golfo del Poblenou fa dos
anys que va tancar les portes.

La discoteca ambientada en
un castell medieval va obrir el 15
de maig de 1992 i va celebrar l’úl-
tima nit de festa el 14 de gener de
2022 després de 30 anys.

El tancament del Merlín va
generar un gran rebombori, ja

que els propietaris de la disco-
teca van emetre un comunicat
on asseguraven que “els pro-
jectes urbanístics desenvolupats
per la ciutat de Barcelona” els
obligaven a tancar per “construir
nous habitatges”. A més, ha-
vien perdut la llicència i no po-
dien obrir en cap altre espai.

Segons els propietaris, més
de dos milions de persones van
ballar alguna vegada a Merlín al
llarg de tota la seva trajectòria.
Dos milions de persones que
ara ja només tenen el record de
la discoteca de la seva joventut.

El Clot reclama un local 
digne per a l’Ateneu

ENTITATS4Les entitats del bar-
ri del Clot-Camp de l’Arpa re-
ivindiquen un local amb digni-
tat pel seu Ateneu. “Lluitem
contra la precarietat dels espais
socioculturals”, diu el seu lema.

En un comunicat emès, les
entitats asseguren que el pròxim
2025 l’Ateneu del Clot es queda
sense local. Expliquen que són
“una entitat social i cultural amb
45 anys d’història fortament ar-
relada al barri” amb 150 asso-
ciats i 10 col·lectius i grups cul-
turals de lleure que “mouen cen-
tenars de persones”. Denuncien

que han hagut de canviar quatre
vegades de local des de la seva
creació i que és “una problemà-
tica” que han “anat arrosse-
gant”. Apunten que l’Adminis-
tració sempre els ha anat donant
solucions provisionals, i que ara
es veuen abocats a no tenir local
un cop més. El 23 de gener de
2025 venç el lloguer de la nau ac-
tual i no hi ha alternativa.

Per últim, afirmen que el Dis-
tricte va prometre un espai a la Fà-
brica del Plom, però requereix
unes obres que poden durar anys
i que no s’han ni planificat.

El Partiquí: teatre amateur de
qualitat, accessible i de barri

CULTURA4El teatre amateur
“té una funció social, fa grans ob-
res accessibles per a tothom. És
teatre de proximitat i genera tei-
xit de barri”. Així resumeix en Jo-
fre Sendrós, president de l’asso-
ciació de teatre El Partiquí, la im-
portància del teatre amateur.

“La principal diferència és
que els professionals cobren i els
amateurs no”, explica Sendrós.
Això sí, remarca que “no és de
menys qualitat” i que ofereix

“obres tan bones com el teatre
professional”. Unes 20 persones
conformen El Partiquí, del Clot
i el Camp de l’Arpa, creat l’any
1973 per Ferran Rovira i Jesús
Concernau, que va estrenar la
seva primera obra el 1976.

El grup treballa ara en l’obra
Ventura, de Cristina Clemente,
dirigida per Eva Aguirre. Tracta
l’efecte de les decisions i casua-
litat vitals en el destí. S’estrena el
16 i 17 de febrer a la Farinera.

Les runes de l’edifici que havia sigut la discoteca Merlín. Foto cedida

Imatge de ‘Ventura’. Foto: El Partiquí

Urbanisme | La Favb demana al Govern rehabilitar el Besòs
La Federació d’Associacions Veïnals de Barcelona (FAVB) insta la Generalitat i, concretament,

la consellera de Territori, Ester Capella, a invertir els recursos econòmics necessaris per 
poder implementar un programa gradual de rehabilitació per a tot el barri del Besòs.

AGRESSIÓ4Els Mossos continu-
en investigant l’home que va co-
metre una brutal agressió mas-
clista contra deu dones a l’anda-
na de la parada de metro Camp de
l’Arpa, de la línia L5. Uns fets que
han causat una gran commoció als
barris del Clot i del Camp de l’Ar-
pa i que van provocar que el dia 14
de febrer es fes una concentració
de rebuig organitzada per entitats
com l’Associació de Veïnes i Veïns
i la Lluna del Clot, entre d’altres.

Les agressions van tenir lloc el
9 de febrer al matí, quan l’home va
pegar diverses dones que espera-
ven tranquil·lament el metro.

Les imatges de les agressions
s’han publicat a les xarxes socials
i mostren com l’home dona cops
al cap a diverses dones i a una,
fins i tot, la llença a terra pel bru-
tal cop. La víctima ha tingut
greus lesions arran de l’agressió
que va patir.

La Unitat Central de Delictes
d’Odi dels Mossos d’Esquadra és

al capdavant de la investigació dels
fets i estudia la possibilitat que hi
hagi un delicte d’odi contra les do-
nes al darrere.

L’agressor, que té cinc ante-
cedents, va ser identificat i, tot i
que primer va quedar en llibertat,
unes hores després va ser detingut.
Els Mossos creuen que pot haver-
hi més víctimes i han fet una cri-
da a través de les xarxes socials
perquè denunciïn.

El cas ha generat un gran re-

buig social i la consellera d’Igu-
altat i Feminismes, Tània Verge,
va fer un tuit on donava suport a
les víctimes i posava “els serveis
d’atenció a les violències mas-
clistes” a la seva disposició.

El districte està encara com-
mocionat pels fets i, en paral·lel,
cal recordar que el 13 de febrer hi
va haver una agressió homòfoba
al carrer Almogàvers. L’agressor,
detingut, va insultar i agredir
una parella.

Un moment de la protesta del 14 de febrer. Foto: X (@ClotEnComu)

Clam veïnal contra la desena
d’agressions a dones al metro

» Concentració al Camp de l’Arpa del Clot pels fets del 9 de febrer
» Els Mossos estudien un possible delicte d’odi rere les agressions
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g El Centre LGTBI de Barcelona, en col·la-
boració amb el Casal Lambda, acull l’exposi-
ció fotogràfica Un petó teu fins al 7 de març.
La mostra està comissariada per Peter Toro,
productor i director audiovisual.

Tal com expressa Toro, l’exposició destaca
“la importància del petó entre persones del ma-
teix sexe com a expressió visual potent que en-
capsula el poder dels afectes i la força de l’a-
mor”. Així mateix, el productor i director au-
diovisual sosté que la mostra posa en evidència
com el petó dissident ha estat relegat a un se-
gon pla durant els darrers quaranta anys.

Toro insisteix en la necessitat de donar-li vi-
sibilitat, amb exposicions com Un petó teu, a
l’hora de parlar de les relacions homosexuals.

La recerca que ha dut a terme el comis-
sari inclou fotografies que mostren el petó
com a forma de protesta i expressió de la iden-
titat i la resistència, en una manera de desafiar
les normes socials.

Les imatges capturen moments en què el
petó es converteix en “una expressió audaç
de la identitat i la resistència, desafiant les nor-

mes socials i contribuint a la lluita per l’ac-
ceptació i la igualtat”, tal com declara Toro. 

L’exposició Un petó teu recull un arxiu molt
ampli amb més de 100 fotografies que creen
memòria i visibilitzen un fet tan quotidià com
és el petó. La diferència és que en aquest cas,
pel simple fet de ser entre persones del mateix
sexe, és pura resistència i es presenta com a tal.

Un petó teu estarà disponible fins al 7 de
març al Centre LGTBI de Barcelona, situat al
carrer Comte Borrell número 22. L’horari per
visitar l’exposició fotogràfica és de les 10 a les
14 hores de dimarts a dissabte i de les 15.30
a les 20.30 hores de dilluns a divendres. Dis-
sabte també es podrà veure de les 15 a les 20

hores. L’entrada és lliure i gratuïta. A la pàgi-
na web ajuntament.barcelona.cat/lgtbi/ca/ser-
veis/centre-lgtbi-de-barcelona podreu trobar
més detalls i informació al respecte.

El Centre LGTBI de Barcelona és l’equipa-
ment municipal de referència en temàtica
LGTBI. El col·lectiu i la resta de la ciutadania
disposen d’un espai públic transversal des
d’on s’ofereix un ampli catàleg de serveis gra-
tuïts d’informació, orientació i atenció direc-
ta, en coordinació amb les entitats i les di-
verses administracions.

Una de les entitats residents al Centre
LGTBI és el Casal Lambda, col·laboradora en
l’exposició Un petó teu. El Casal Lambda va néi-
xer el 1976 i disposa d’un centre d’informa-
ció i documentació sobre sexualitat adreçat
a professionals i investigadors. Tanmateix, por-
ta a terme una important feina de projecció
i normalització social amb les activitats cul-
turals que organitza. Arran de la visita a l’ex-
posició fotogràfica Un petó teu, els visitants
també poden apropar-se a conèixer la tasca
del Centre LGTBI i del Casal Lambda.

La documentació sobre el
col·lectiu LGTBI, més accessible

Una exposició reivindica 
la força del petó dissident
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L’exposició fotogràfica
del Centre LGTBI mostra 

el petó com a forma de
protesta i de resistència

El Centre LGTBI de Barcelona
està d’aniversari. Ja fa 5 anys que
dedica tota mena d’esforços a
promoure la cultura, la partici-
pació i l’atenció integral de les
persones del col·lectiu, del seu en-
torn i de les entitats.

A banda dels serveis que ofe-
reix el Centre LGTBI, un dels seus
grans èxits és haver-se consolidat
com a espai referent a la ciutat,
així com haver creat una comu-
nitat de persones que assisteixen
a les activitats que s’hi desenvo-
lupen perquè és un punt segur
de trobada per al col·lectiu.

El Centre LGTBI
celebra 5 anys

El Grup Trans i No Binari del Cen-
tre LGTBI és un espai de socialit-
zació on poder connectar amb
persones que exploren el seu gè-
nere i compartir experiències. Al
grup se celebra la diversitat des del
respecte, l’amor, la cura i l’amabi-
litat. Tot allò que es comparteix a
les sessions és confidencial.

Les reunions es fan el tercer di-
marts de cada mes de 18 a 20 h.
Per assistir-hi cal enviar un correu
a inscripcions@centrelgtbibcn.org.

Coneix el Grup
Trans i No Binari

La Guàrdia Urbana de Barcelona
va participar en una jornada for-
mativa LGTBI a finals de gener.
Durant la trobada es van tractar
temes com la sensibilització dels
professionals de la seguretat en
relació amb el col·lectiu LGTBI i la
identificació dels delictes d’odi i
de discriminació. Tot plegat com
a eix vertebrador d’un entorn
més segur i respectuós.

Gràcies a la feina formativa in-
terna de la Guàrdia Urbana s’ha
incrementat la detecció de con-
ductes discriminatòries en ma-
tèria de diversitat sexual.

Formació LGTBI a
la Guàrdia Urbana

FLAIXOS
AMB ORGULL

D I S T R I C T E  L G T B I

g Mitjançant un conveni de cessió per part
del Casal Lambda, el Centre LGTBI de Barce-
lona acull el Centre de Documentació Armand
de Fluvià.

El fons aplega una àmplia col·lecció do-
cumental (biblioteca, hemeroteca i arxiu his-
tòric) relacionada amb la diversitat sexual,
afectiva i de gènere.

De fet, per facilitar-hi l’accés, el Centre de
Documentació Armand de Fluvià disposa d’u-
na sala de consulta per a l’àmbit estudiantil,
investigador o professional. 

L’objectiu és posar-lo a l’abast de la ciu-
tadania per tal que es pugui recopilar docu-
mentació de temàtica LGTBI que sigui d’in-
terès, així com promoure i facilitar l’estudi i la

recerca històrica sobre la lluita pels drets de
les persones LGTBI a la ciutat de Barcelona i
a la resta del món.

A més, el fons pretén possibilitar el con-
tacte i la col·laboració entre particulars, entitats
i iniciatives ciutadanes que treballen per la
normalització dels diversos aspectes de la vida
de les persones LGTBI.

Un altre dels propòsits del Centre de
Documentació és desenvolupar publica-
cions i materials per a la formació de profes-
sionals i la sensibilització de la societat sobre
diversitat sexual, afectiva i de gènere.

L’horari de consulta i préstec del Centre de
Documentació Armand de Fluvià és de dilluns
a divendres de 16 a 20 h.

Contingut elaborat amb la col·laboració de: 



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
| 10

Febrer 2024líniaSantMartí.cat



11 | 

Febrer 2024 líniaSantMartí.cat
Fo

to
: F

re
ep

ik

L’aigua
que no arriba

4 Dediquem un suplement especial
a la situació de sequera que patim

4 Expliquem la gravetat del moment,
el pla per fer-hi front i les mesures de futur

Suplement especial
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LA SITUACIÓ4El sistema Ter-
Llobregat ha entrat en fase d’e-
mergència. La decisió s'havia
anat posposant durant els últims
mesos perquè les reserves d'aigua
dels embassaments es mantenien
lleument per sobre del 16%, el lí-
mit marcat per actuar. Però amb
les últimes dades recollides, les
autoritats han optat per no ajor-
nar més un fet que era inevitable
en el context de manca de pluges.
Barcelona i l’àrea metropolitana
estan en emergència per seque-
ra des de l’1 de febrer. 

Va ser el mateix president de
la Generalitat, Pere Aragonès,
acompanyat del conseller d’Ac-
ció Climàtica, David Mascort, qui
va anunciar la decisió, després
d’una reunió extraordinària de la
Comissió Interdepartamental
de Sequera. Aragonès va “reco-
nèixer i agrair” la posició de la
ciutadania, “que ha entès que es-
tem en una situació absoluta-
ment excepcional i que calia
prendre mesures d'estalvi a les
cases”, i va destacar que “el con-
junt d'aquest esforç, al costat de
les inversions i de l'activació de
l'aigua provinent de dessalinit-
zadores i de la regeneració, ens
ha permès que l'entrada a la
fase d'emergència al sistema
Ter-Llobregat s'hagi retardat
quinze mesos”.

EMBASSAMENTS AL LÍMIT
Tot i l’esforç d’uns i altres, fi-
nalment la manca de pluges a
Catalunya ha forçat l'entrada en
emergència del sistema Ter-Llo-
bregat, del qual depenen 202
municipis i prop de 6 milions de
persones. Però la situació no és
dramàtica només a Barcelona i
a l'àrea metropolitana, perquè el
conjunt dels embassaments de
les conques internes de Catalu-
nya ha baixat per primera vega-
da del 16%. I alguns embassa-
ments estan molt per sota d’a-
questa xifra, en situació crítica.

El sistema Ter-Llobregat, ali-
mentat pel pantà de Sau, el de
Susqueda, el de Sant Ponç, el de
la Llosa del Cavall i el de la
Baells, es manté encara lleu-
ment per sota dels mínims, però
en altres casos, com el de l'em-
bassament de Darnius-Boadella,
fa mesos que s’està en emer-
gència i ara les reserves se situ-
en al 12%. Encara pitjor està
l'embassament de Sau, al 4,8%,

un mínim històric. O el de Riu-
decanyes, amb un 2,9% del total
d’aigua que pot contenir.  

La majoria d'embassaments
continuen retrocedint, com ara
el de Siurana, que se situa al
3,4%, molt a prop del mínim his-
tòric de l'any 2000 (0,9%). La
Llosa del Cavall també va a la
baixa, amb un 17,2% de reserves,
cada vegada més a prop del va-
lor mínim registrat durant la
sequera del 2008 (12%). El de la
Baells, al 21,2%, també emma-
gatzema cada vegada menys ai-
gua i ja està pràcticament a ni-
vells de la sequera de fa una dè-
cada i mitja (20,4%) i de la del
2005 (18,7%).

Només tres dels nou embas-
saments han registrat lleugers in-
crements en volum en els últims
mesos: és el cas de Foix, que s'a-
llunya del mínim registrat el se-
tembre de l'any passat (47,6%) i ja
passa del 56%. Susqueda està en
el 21,2%, un valor superior al mí-
nim del 17,8% del novembre del
2023, i Sant Ponç ha pujat del 26%
al 27,6% en els últims tres mesos.

LA PITJOR SEQUERA
La sequera és un període extens
de temps en el qual un territori
pateix una deficiència en el sub-
ministrament d'aigua. General-
ment, passa quan plou per sota

del que és habitual. A Catalunya,
les pluges tenen un caràcter ir-
regular, alternant llargs períodes
d’absència amb episodis de plu-
ges torrencials, fruit del clima
mediterrani, la qual cosa ens fa
especialment vulnerables a pa-
tir episodis de sequera, espe-
cialment a les conques inter-
nes, que és on es concentra el

gruix de la població (més del
80%) i on només es disposa del
40% de l’aigua que hi ha a Ca-
talunya (essencialment la que és
als embassaments, als aqüífers i
a dins dels pous). La greu se-
quera actual, que comprèn el pe-
ríode entre el 2021 i l’actualitat,
és la més severa que ha patit Ca-
talunya des que se’n tenen re-
gistres, o sigui, des de l’any 1905.

Des de llavors, han sigut di-
versos els episodis de sequeres
que han afectat Catalunya. Un
dels més importants és el que va
colpejar el nostre país i el conjunt
de la península Ibèrica entre el

1944 i el 1950, que va motivar
restriccions en el subministra-
ment a diverses poblacions i du-
rant diferents períodes. El 1953
només va ploure la meitat del que
era normal i les restriccions en el
servei van arribar a Barcelona, on
a mitjans de maig van començar
talls en el subministrament d'ai-
gua als habitatges durant un
30% de les hores del dia. Els anys
1973, 1985, 1988 i 2008 Catalu-
nya va patir diversos episodis de
sequera rigorosa que van provo-
car restriccions importants en el
subministrament, i els talls van
estar a punt d'afectar la capital,
fins que va ploure. 

ESFORÇOS EXTRA
Per lluitar contra les conse-
qüències de la sequera, tant l’ac-
tual com les futures, el president
Aragonès va remarcar que “es re-
forçarà encara més la producció
d’aigua a través de les dessali-
nitzadores i l'obtenció d'aigua via
regeneració”, amb mesures a
curt termini i també inversions
sobre el seu volum. Alhora, va
anunciar que s’està intensifi-
cant la col·laboració i el suport
econòmic als ajuntaments i ad-
ministracions locals “per a obres
d’emergència, des de la moder-
nització de les xarxes fins a la re-
cuperació de pous”.

Emergència per sequera 
» El sistema Ter-Llobregat ha entrat en emergència per la manca d’aigua als embassaments 

» La situació de sequera actual és la més severa que ha patit Catalunya des que se’n tenen registres 

La situació dels embassaments de les conques internes és crítica des de fa mesos. Foto: Jordi Borràs/ACN

Només tres dels nou
embassaments 
registren lleus
increments d’aigua

16%
L'emergència 
s’ha decretat quan les
reserves han caigut per
sota d’aquest llindar

L’aigua que no arriba
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EL PLA DE SEQUERA4Un cop de-
cretada l'emergència al sistema
Ter-Llobregat, s'activen les me-
sures aprovades pel Govern per a
una situació extrema als 202 mu-
nicipis de les conques internes,
que afectaran un total de sis mi-
lions d’habitants. El Pla Especial
de Sequera preveu tres nivells
d'emergència que s'aniran de-
cretant en funció de l'evolució
de les reserves d'aigua. 

MESURES IMMEDIATES
Independentment de la fase en
què ens trobem, l’entrada en un
escenari d’emergència ja inclou la
reducció a 200 litres per habitant
i dia de la dotació màxima, una
quantitat que pot baixar fins als
160 litres en cas d’emergència ex-
trema. Aquesta xifra té en comp-
te el consum domèstic, les activi-
tats econòmiques, els centres sa-
nitaris, els usos municipals i les
pèrdues a les xarxes de distribu-
ció, entre altres.  

S’estableix la reducció del 80%
del reg agrícola, del 25% dels con-
sums d’aigua dels usuaris indus-
trials i la reducció del 25% en el
consum en els usos recreatius. Pel
que fa al consum a les llars, es re-
comana que se situï al voltant
dels 90 litres per habitant i dia.

De moment, no es preveuen
reduccions de pressió a les llars ni
suspensions temporals en la pres-
tació del servei d’abastament. De
fet, la directora general de Barce-
lona Cicle de l'Aigua, Cristina Vila,
ha assegurat que l'abastament
domiciliari no afectarà els barce-

lonins fins a la tercera fase, que po-
dria arribar al juliol si es manté la
tendència actual de poca pluja i
que implicaria un límit de 160 li-
tres per habitant i dia. Però abans
d’arribar a aquest punt, segons la
directora, ja s’haurien pres altres
restriccions i mesures, o fins i tot
haurien arribat vaixells amb aigua. 

En aquest context, les admi-
nistracions locals poden establir li-
mitacions o prohibicions addi-
cionals a l’ús de l’aigua en ins-
tal·lacions esportives, públiques o
privades, i als espais lúdics. Tan-
mateix, el Govern sempre podrà
permetre excepcions puntuals i de-
tallades a les limitacions o prohi-
bicions per raons d’interès públic.

ACTIVITATS PROHIBIDES 
En situació d’emergència, s’activa
la prohibició de l'ús de totes les

dutxes de les platges catalanes.
També queden prohibides les ac-
tivitats que impliquin l'ús d'aigua
susceptible de consum humà,
com ara les pistes de gel, les festes
d'escuma o els jocs d’aigua. Així
mateix, queda prohibida la nete-
ja de qualsevol mena de vehicle,
excepte que es faci en establi-
ments comercials de neteja de
vehicles que comptin amb siste-
mes de recirculació de l'aigua.

Quant a projectes i activitats
afectats per la situació, l’ACA va-
lorarà la compatibilitat del projecte
o activitat amb les restriccions
derivades de l’estat d’emergència
segons el Pla de Sequera. En qual-
sevol cas, queda en suspens el fun-
cionament de les noves explota-
cions ramaderes o l’ampliació de
les existents mentre no es garan-
teixi la disponibilitat d’aigua per
assegurar el benestar animal.   

CABALS D’EMERGÈNCIA  
Mentre duri aquesta situació, s’a-
plicaran cabals d’emergència als
rius Muga, Ter i Llobregat, amb
l'objectiu de preservar més aigua
als embassaments de les con-
ques internes. Aquesta reducció
del cabal dels rius està validada
pels tècnics i, a banda d’assegurar
la disponibilitat de l’aigua per als
embassaments, garanteix la re-
versibilitat de l’impacte de la me-

sura sobre la biodiversitat dels
trams de rius afectats. 

PRIMERA FASE
Mentre els embassaments tin-
guin reserves d’aigua de 100 hm3,
equivalent a un 16,3%, el consum
d’aigua es mantindrà en els 200
litres per habitant i dia. En aques-
ta fase, les piscines cobertes que
estiguin incloses al cens d'equi-
paments esportius de la Genera-
litat es podran reomplir sempre
que es redueixi el consum d'aigua
de la resta d'instal·lacions. La
resta de piscines, com les privades
o les dels hotels, no es podran re-
omplir ni totalment ni parcial-
ment. Tampoc les piscines co-
munitàries o les de balnearis.
Quant al reg de camps de gespa
destinats a l'esport federat, està
permès, però només amb aigua
regenerada o freàtica que no com-
peteixi contra l'abastament do-
miciliari, i sempre que es com-
pensi amb altres mesures d'estalvi
a dins de les instal·lacions.  

Es permet el reg d'arbrat públic
amb aigua regenerada o freàtica
per evitar l'estrès hídric i que
aquest caigui o mori, ja que es vol
preservar també el seu ús com a re-
fugis climàtics de cara a l'estiu. Pel
que fa a les fonts ornamentals, llacs

artificials i altres elements d'ús es-
tètic d'aigua, en emergència en
queda prohibit l'ompliment total
o parcial, amb l’excepció d'aquelles
basses que serveixen de refugi de
fauna en perill d'extinció i de fau-
na destinada a la recuperació de les
espècies autòctones en les masses
d'aigua, que es poden omplir amb
la mínima quantitat d’aigua in-
dispensable procedent de la rege-
neració o del freàtic.

SEGONA FASE
En cas que les reserves d’aigua ar-
ribin als 67 hm3, equivalent al
10,95%, el consum es restringirà
a 180 litres per habitant i dia. En

aquesta segona fase, si un centre
esportiu volgués reomplir la pis-
cina, les dutxes de les instal·la-
cions s'haurien de tancar. En el cas
de les piscines descobertes desti-
nades a l'ús de l'esport federat, no-
més podran mantenir-se obertes
si el centre tanca les dutxes per
compensar el consum, ja que,
segons ha apuntat l'executiu, l'ai-
gua d'aquestes s'evapora molt
més fàcilment. Pel que fa al reg
dels camps de gesta per a l'esport
federat, es permetrà l'ús d'aigua
regenerada o freàtica, però els
equipaments hauran de tancar les
dutxes si volen regar. Es perme-
trà també el reg d'arbrat públic
amb aigua regenerada o freàtica.

TERCERA FASE
Si els embassaments arriben als
33 hm3, el 5,4% de capacitat, en-
trarem en la tercera fase d’e-
mergència i el consum per litre i
dia s’haurà de reduir a 160 litres
per habitant i dia. En aquest es-
tadi, el més restrictiu que preveu
l’emergència, el Govern orde-
narà el tancament de les dutxes
de totes les instal·lacions espor-
tives i, a més, quedarà prohibit
regar els camps de gespa, així
com omplir o reomplir les pisci-
nes d’aquestes instal·lacions. 

Com hi farem front?
» La primera fase d’emergència preveu la reducció del consum a 200 litres per habitant i dia

» El reg dels parcs, les activitats esportives i les recreatives es veuran afectades per les restriccions 

Les piscines privades no es poden reomplir, però es permeten les esportives amb algunes limitacions. Foto: Aleix Freixas/ACN

Barcelona impulsa
l’ús de l’aigua freàtica

4Mentre duri l’emergèn-
cia, l’Ajuntament de Barce-
lona limitarà el reg a la “su-
pervivència” i farà servir ai-
gua no potable. Els serveis
de neteja també es man-
tindran només amb aigua
freàtica. En aquest sentit,
s’avancen les obres per
aconseguir 200 milions de li-
tres més d’aigua d’aqüífers. 

L'abastament a les
cases no afectarà 
els barcelonins fins al
nivell  3 d'emergència
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Fernando Cabello / Director de Serveis del Cicle de l'Aigua de l'AMB

A banda de coordinar la tasca dels ajuntaments i de promoure la reducció del
consum d’aigua, l’AMB aporta 1.600 litres per segon d’aigua regenerada al riu

Llobregat per garantir l’abastament. En parlem amb un dels seus responsables.

Hi ha un risc real que es re-
dueixi la pressió a les ai-
xetes de les llars?  

Estem treballant a nivell tècnic amb
les companyies amb l’objectiu de
poder reduir la pressió, però només
en aquelles zones del territori on el
consum sigui més alt i no hagi fun-
cionat cap altra mesura per reduir la
dotació. Només en aquests casos mi-
rarem de rebaixar la pressió.

No serà una mesura generalitza-
da, doncs. 
En cap cas. Als municipis o zones on
el consum sigui raonable, no es to-
carà res. A més, cal tenir en compte
la dificultat tècnica de reduir la pres-
sió. Hi ha llocs on s’ha de fer però pot-
ser la xarxa no ho permet. 

Quines accions està fent actual-
ment l’AMB per garantir l’abas-

tament durant les sequeres, tant
l’actual com les futures que ens
puguin afectar? 
Estem coordinant els ajuntaments,
fomentem bones pràctiques per
reduir el consum i, a nivell de recurs,
estem aportant tota l’aigua rege-
nerada que podem al riu Llobregat.
Ara mateix, aportem 1.600 litres
per segon a l’alçada de l’assut de Mo-
lins de Rei, perquè la potabilitzado-
ra de Sant Joan Despí pugui captar-
la, vuit quilòmetres més avall, bar-
rejada amb l’aigua del riu. Això re-
presenta un 25% de l’aigua que es
produeix en aquests moments. 

Podem substituir l’aigua superfi-
cial per la regenerada? 
No tenim prou aigua regenerada per
poder tancar el cicle. Per altra ban-
da, està prohibit per llei potabilitzar
l’aigua regenerada. Tot i que tècni-

cament no hi ha problema per en-
viar l’aigua regenerada que surt de
l’estació del Prat a la potabilitzado-
ra, la llei no ho permet. És per això
que l’aboquem al medi i, un cop bar-
rejada amb l’aigua superficial, la
tornem a captar. Tot i que la pro-
porció és molt variable, hem arribat
a una proporció 1:1, és a dir, la ma-
teixa quantitat d’aigua de riu que
d’aigua regenerada. 

I què passaria si continués baixant
la quantitat d’aigua de riu?
En aquest cas no podríem potabi-
litzar l’aigua regenerada d’acord
amb la llei. Ara bé, si la situació fos
tan greu, com a situació catastròfi-
ca potser sí que es permetria fer-ho.  

L’aigua freàtica o de pou és una
opció viable a llarg termini?  
És una més de les fonts que ali-

menten la potabilitzadora, com la su-
perficial, la regenerada o la dessa-
lada. És l’Agència Catalana de l’Aigua
qui decideix quines quantitats po-
dem agafar de cada font. En el cas
de la freàtica, com que té una qua-
litat molt bona, la considerem com
un recurs estratègic, una cosa que
hem de cuidar i preservar. Imagi-
nem-nos l’aqüífer com un gran di-
pòsit subterrani d’aigua... És evi-
dent que no podem treure’n tota l’ai-
gua, perquè es buidaria.  

I l’aigua dessalada? Pot ser una so-
lució?
El problema de dessalar l’aigua és
que cal una estació de tractament
d’aigua marina, el que anomenem
dessaladora. L’ACA en té dues, una
a la Tordera i l’altra al Prat. Totes dues
estan funcionant des de fa molts
mesos al 100% de la seva capacitat.

Però no n’hi ha més. Ara l’ACA està
tirant endavant la construcció de
dues plantes més. Per una banda,
l’ampliació de la de la Tordera, que
actualment produeix 20 hm3  a l’any
i multiplicarà per quatre la seva
producció, fins als 80 hm3. Per l’altra,
faran una nova dessaladora a Cunit
o Cubelles que produirà 20 hm3 més.
Però això està arrencant ara.

Per què és preferible l’aigua re-
generada que la dessalada?  
El problema és el preu. Cal molta en-
ergia elèctrica per dessalar l’aigua de
mar i això encareix el preu. Abans de
la sequera, les dessaladores estaven
produint poca aigua. Funcionaven
al 10%, perquè fèiem servir fonts
més econòmiques. Però si ens man-
ca l’aigua dels embassaments, po-
dem fer servir aigua dessalada. És un
recurs que ens permet ser resilients.

“Aportem tota l'aigua regenerada
que podem al riu Llobregat”

Foto cedida

EL PLA DE FUTUR4El gran repte
de Catalunya, i també de Barcelo-
na i l’àrea metropolitana, és deixar
de dependre de l’aigua superficial,
que ens fa molt vulnerables a si-
tuacions de sequera com l’actual.
Això implica un canvi de model
que inclogui l’aigua regenerada i la
dessalada com a recursos recur-
rents. És un canvi que ja està en
marxa, a la vista de les dades.  

Segons Aigües de Barcelona,
el mes d’abril del 2021 la princi-
pal font d’abastament eren rius,
pantans i llacs, amb un 63%. Dos
anys després, l’aigua regenerada
ocupa un 25% i l’aigua dessalada
un 33%, cosa que ha permès re-
baixar el consum d’aigua super-
ficial d’un 63 a un 19%. Aquestes
xifres mostren un avenç, però
encara no són suficients.

MÉS RECURSOS
El conseller d’Acció Climàtica, Da-
vid Mascort, durant la seva com-
pareixença per anunciar les me-
sures d’emergència va explicar
que entre el 2027 i el 2030 el país
ja haurà fet els deures pendents pel
que fa a les infraestructures del ci-
cle de l’aigua. Aleshores “tindrem
molta més aigua disponible”, va dir. 

Això s’aconseguirà gràcies a
l’ampliació de la dessalinitzado-
ra de la Tordera i de la construc-
ció d’una de nova al Foix. Totes
dues estan previstes per al 2028
i el 2029, en virtut d’un acord tan-
cat pel conseller i Teresa Ribera,
ministra de Transició Ecològica,
el passat 5 de febrer. 

També hi contribuiran les
ampliacions i les millores de les
estacions potabilitzadores del Be-
sòs, del Llobregat i del Ter. I la in-
jecció de més aigua regenerada,
un cop engegat el Pla Nacional
que preveu augmentar de 27 a 40
les EDAR del país. Són accions
que ja estaven previstes al pla,
però que s’acceleraran durant els
mesos vinents. 

ESCURÇAR TERMINIS 
El director de l'Agència Catalana
de l'Aigua, Samuel Reyes, ha po-
sat èmfasi precisament en aques-
ta necessitat d’accelerar els passos.
Durant una entrevista a Catalu-
nya Ràdioho va deixar ben clar:
“Les eines hi són. Estem treballant
i hem d’escurçar terminis”. I va
afegir, més concretament: “Allò
que volíem fer en cinc anys ho
haurem de fer en dos”.  

Reyes va valorar l’esforç de la
ciutadania en els darrers anys  i
que ha permès reduir entre un 30
i un 40% el consum d’aigua,
unes xifres que situen Catalunya
amb un dels consums més baixos
de tot Europa. “Ens podem feli-
citar, però amb quaranta mesos
de sequera hem d’actuar”, va
sentenciar. 

MILLORES A LA XARXA
Reyes també va demanar als
ajuntaments que continuïn tre-

ballant en aquest sentit: “Si tenien
previst millorar les xarxes en els
pròxims quatre anys, ara ho hau-
ran de fer en un o dos”, va dir al
llarg de l’entrevista. 

Per facilitar-ho, des de la Ge-
neralitat s’ha obert una línia de
subvencions de 120 milions d’eu-
ros perquè els governs locals po-
sin al dia aquestes infraestructu-
res, i va animar els consistoris a
“posar l’aigua com una prioritat i
començar a digitalitzar el servei
per poder-lo conèixer millor”. 

Pel que fa al preu de l’aigua,
Reyes va insistir que no està pre-
vist que s’incrementi a conse-
qüència de la sequera. Amb tot, va
apuntar que “l’aigua ha de pagar
l'aigua i les tarifes s’han d’ajustar
a les necessitats”. En aquesta línia,
el director de l’ACA va defensar
que hi hagi “tarifes progressives
per a qui consumeix poc i qui con-
sumeix molt” i, sobretot, “tarifes
vulnerables perquè ningú es que-
di enrere”. Perquè el futur ha
d’estar garantit per a tothom.

Objectiu: no dependre de la pluja
» L’Agència Catalana de l’Aigua, amb Samuel Reyes al capdavant, accelera de cara al futur

» La voluntat és anticipar la posada en marxa d'infraestructures clau per combatre la sequera

Samuel Reyes és el director de l'Agència Catalana de l'Aigua (ACA). Foto: Arxiu ACN
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Es poden comptar amb
els dits d’una mà. Els po-
lítics metropolitans al
capdavant de ministeris

o de secretaries d’Estat del nou go-
vern de Pedro Sánchez són només
quatre d’una cinquantena. Es
tracta del socialista Jordi Hereu,
que ha estat nomenat ministre
d’Indústria; del polític de Sumar
Ernest Urtasun, que és ministre de
Cultura; d’Eva Granados, del PSC,
que és secretària d’Estat de Co-
operació Internacional; i de Jor-
di Martí Grau, dels comuns, que
lidera la Secretaria d’Estat de Cul-
tura. Aquí acaba la llista, que si fos
catalana s’hauria de completar
amb el reusenc Francesc Vallès,
que exerceix de secretari d’Estat de
Comunicació. No obstant això, i
més enllà dels noms, quina és la
trajectòria d’aquests polítics? Què
han fet abans d’arribar a Ma-
drid? Com és fer política i viure a
la capital espanyola? Així són els
quatre metropolitans de Pedro
Sánchez i aquests són els motius
pels quals són tan pocs.

CURRÍCULUMS
Hi ha alguns noms com el de
Jordi Hereu (1965) que no neces-
siten presentació. El polític socia-
lista va ser alcalde de Barcelona en-
tre el 2006 i el 2011, i era regidor
a la ciutat des del 1999. Un cop va
abandonar el ple municipal va
ser substituït precisament per
Jordi Martí Grau, que aleshores
formava part del PSC. Després del
seu pas per l’alcaldia de Barcelo-
na, Hereu va dedicar-se al sector
privat, fundant firmes com Bar-
celona Plataforma Empresarial o
Fledge. També va estar als òrgans
de direcció d’Agbar i va formar
part de la direcció d’Aena. 

Ernest Urtasun (1982) és un
polític de carrera format en Eco-
nomia i Relacions Internacionals.
Amb 15 anys va començar a mili-
tar a Joves d’Esquerra Verda i des
d’aleshores la seva vida ha girat en-
torn de la política, ininterrompu-
dament. Va ser secretari de l’ales-
hores eurodiputat d’ICV Raül Ro-
meva, diputat al Parlament Euro-
peu des del 2014 fins al 2023, por-
taveu d’ICV el 2016, membre de
Catalunya en Comú l’any següent,
portaveu de la coalició Sumar des
del 2023 i, finalment, ministre.

Per la seva banda, la socialis-
ta Eva Granados (1975) va ser du-
rant un temps una cara molt re-
coneguda a la política catalana.
Des del 2010 i fins al 2021 va ex-
ercir com a diputada al Parlament,
i el 2015 va ser la número dos, per
darrere de Miquel Iceta, de la
llista del PSC a les eleccions cata-
lanes. El 2021 va convertir-se en
senadora a Madrid i fins al 2023
va ser portaveu dels socialistes a la
cambra territorial. Granados va es-
tudiar Ciències Polítiques, és de
Pallejà i ha estat molt vinculada a
la política del Baix Llobregat.

Finalment, Jordi Martí Grau
(1965), abans que el novembre fos
nomenat secretari d’Estat per Er-
nest Urtasun, portava tota la seva
vida política vinculat a l’Ajunta-
ment de Barcelona. Primer com a

regidor del PSC, entre els anys 2011
i 2014, i després amb els comuns,
des del 2019 fins al 2023. En
aquesta darrera etapa es va con-
vertir en un dels homes forts del
partit d’Ada Colau i va arribar a ser
primer tinent d’alcaldia. A més, va
ser gerent de l'Institut de Cultura
de Barcelona del 1999 al 2013.

VIDA A MADRID
Com és fer el salt a la vida políti-
ca de la capital espanyola? Des del
Línia ens hem posat en contacte

amb Eva Granados i Jordi Martí
Grau perquè ens expliquin què ha
significat per a ells aquest canvi.

Martí Grau acaba d’aterrar-hi
i, segons diu, va ser el mateix mi-
nistre qui va telefonar-li per oferir-
li el càrrec. “Amb l’Ernest no ens
coneixíem gaire, perquè ell havia
estat a Brussel·les i sempre que ens
reuníem era a través de pantalles,
però era fàcil de veure que tenim
una manera similar de fer”, expli-
ca. Quan Urtasun va requerir-lo,
ell va creure que era el moment de

deixar la política a Barcelona. “Hi
ha vegades que t’ofereixen coses
que van en contra del moment
personal que tens, però en aquest
cas m’encaixava, perquè volia tre-
ballar en un altre ecosistema i
perquè els meus fills ja són fora de
casa”, diu. Ara ha llogat un pis a
Madrid i entoma la nova etapa
com un repte, tot i que té una llar-
ga experiència en l’àmbit cultural.

Quan parlem ja porta uns me-
sos a Madrid, i tot i que confessa
que l’atrau, sap que algun dia tor-

narà a treballar a Barcelona. “Són
ciutats molt diferents. Madrid està
feta amb gent que ve de tot arreu
i és més fàcil trobar-hi espais de re-
lació o d’amistat amb gent nova”,
relata. Així, Martí Grau parla de
dues ciutats: la del poder i la po-
pular. “Els tòpics es noten, i és cert
que hi ha un Madrid amb una for-
ta concentració de poder polític i
mediàtic, el de la llotja del Berna-
béu i Florentino, però també ho és
que hi ha una ciutat molt popular”,
assenyala l’exregidor. És per això

Després del seu pas pel sector privat, l’exalcalde de Barcelona Jordi Hereu ha tornat a la vida política per ser ministre d’Indústria. Foto: Miquel Vera/ACN

La XV legislatura espanyola ha suposat la incorporació de quatre polítics
metropolitans al govern. Analitzem qui són els dos ministres i els dos secretaris
entrants i ens fixem en quina ha estat la seva trajectòria fins a arribar al càrrec.

Per què hi ha una representació metropolitana tan baixa a Madrid?

Els metropolitans 
de Pedro Sánchez
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n Uns hi entren i altres en marxen.
La darrera legislatura va batre un rè-
cord pel que fa al nombre de polítics
metropolitans a les més altes institu-
cions de l’Estat. Concretament, van
ser cinc ministres i una presidenta
del Congrés, Meritxell Batet, que ac-
tualment continua sent diputada a
Madrid. Per tant, ni José Luis Rodrí-
guez Zapatero, ni Felipe González ni
encara menys el PP, que en tota la
seva història només ha tingut quatre
ministres catalans, han superat el
nombre d’alts càrrecs d’aquí de l’e-
xecutiu de Sánchez, sempre apunta-

lat per forces com Podem i els co-
muns, que hi han aportat els seus
propis ministres metropolitans. Cal-
drà veure si en l’actual legislatura
que comença se superarà la xifra.

Qui són els ministres que van for-
mar part de la XIV legislatura i que a
la XV ja no tenen cartera? Parlem dels
socialistes Salvador Illa, que va exer-
cir de ministre de Sanitat; Miquel Ice-
ta, que va ocupar el Ministeri de Polí-
tica Territorial i Funció Pública, pri-
mer, i el de Cultura i Esport, després; i
Raquel Sánchez, que va deixar l'alcal-
dia de Gavà per convertir-se en minis-
tra de Transports, Mobilitat i Agenda
Urbana. Pel que fa als ministres me-
tropolitans de l’òrbita dels comuns i

Podem, hi trobem Manuel Castells,
que tot i no haver nascut a la metrò-
poli sempre ha tingut una relació es-
treta amb Barcelona i que va ser mi-
nistre d’Universitats, i Joan Subirats,
que el va substituir en el càrrec.

Alguns d’ells encara continuen a
la vida política i altres ja n’han sortit.
Illa és, segurament, el que més tenim
al cap, perquè segueix a la primera lí-
nia mediàtica com a líder del PSC a
Catalunya. Tanmateix, Iceta i Sánchez
tampoc han deixat la política. El que
va ser líder dels socialistes catalans
ha marxat a París per convertir-se en

l’ambaixador d’Espanya davant la
Unesco, un càrrec pel qual, segons el
portal Sueldos Públicos, podria cobrar
més de 140.000 euros anuals. Sánc-
hez ara és presidenta de la xarxa pú-
blica d’hotels Paradores, on percebrà
200.000 euros anuals.

Per la seva banda, Subirats i Cas-
tells s’han retirat de la primera línia
política i han tornat al camp del pen-
sament. Subirats és president d’ho-
nor del think tankdels comuns Fun-
dació Sentit Comú, mentre que Cas-
tells escriu columnes a la premsa i l’a-
ny passat va publicar el seu llibre Tes-
timonio. Viviendo historia, on fa un re-
pàs de les transformacions socials
des del Maig del 68 fins al segle XXI.

Els que van ser-hi

que, tot i la intensa feina que té, diu
que li agrada anar passejant i re-
córrer “el Madrid dels barris”. 

Granados va arribar a la capi-
tal fa una mica més de tres anys
per convertir-se en senadora. Amb
tot, el ministre d’Exteriors, José
Manuel Albares, i el president del
govern li van demanar que es fes
càrrec de la Secretaria de Coope-
ració Internacional. La feina, diu
Granados, “és molt intensa” per-
què gestiona un pressupost elevat
que es destina a la cooperació i al
desenvolupament, i a més l’obliga
a viatjar. En aquest sentit, consi-
dera que la distància entre el que
feia abans i el que fa ara és força
notable. “Una cosa és aconseguir
que es voti una llei i l’altra impul-
sar polítiques per mirar d’erradi-
car la desigualtat al món”.

Quan l’entrevistem està a punt
de marxar a Colòmbia. Per això
apunta que, tot i tenir marit i un fill,
amb aquesta feina és “quasi im-
possible tenir la vida organitzada”.
En el seu cas, ja fa temps que va de-
cidir llogar un pis a Madrid, però
no ha deixat mai de tornar a la me-
tròpoli. “Vaig i vinc, perquè tinc
molta relació amb el Baix Llobre-
gat, i hi tinc part de la família”, afir-
ma. “Trobo a faltar la platja, i
quan vinc sempre vaig a Castell-
defels per veure el mar”, conclou. 

POCA PRESÈNCIA
L’actual govern espanyol compta
amb 21 ministres. Dos són cata-
lans, com ja hem dit. La comuni-
tat autònoma que més càrrecs d’a-
quest rang aporta és la de Madrid,
seguida del País Valencià (3) i de
Castella i Lleó (3). Des de la Tran-
sició, d’entre els gairebé 240 mi-
nistres que ha tingut l’estat espa-
nyol, la presència de ministres ca-
talans ha estat reduïda. Una mica
més d’una vintena de persones
d’aquí han tingut una cartera mi-
nisterial, i d’aquestes, 18 havien
nascut o tenien una forta vincu-
lació amb la regió metropolitana.
Sorprèn, a més, que les legislatu-
res del Partit Popular només ha-
gin tingut quatre ministres cata-
lans. Certament, els socialistes
sempre han estat més sensibles
amb el fet diferencial metropoli-
tà i han incorporat figures políti-
ques com Carme Chacón, Narcís
Serra, Joan Clos o Ernest Lluch.

Veient aquestes xifres, la pre-
gunta és òbvia: per què hi ha tan
poca presència metropolitana al
govern de l’Estat? Granados asse-
nyala que, en realitat, es tracta d’u-
na situació que no representa el que
de debò hi passa. “Hi ha molta gent
catalana als ministeris. De fet, al
d’Exteriors es parla sovint en ca-
talà”, assevera. Tanmateix, reconeix

De la cinquantena 
d’alts càrrecs que
conformen el nou
govern de coalició de
Pedro Sánchez, només
cinc, dos ministres i 
tres secretaris d’Estat,
són catalans

que trencar amb les dinàmiques de
centralitat que té Madrid “és com-
plicat”, i si el govern és a la capital,
és normal que molts dels seus re-
presentants siguin d’allà. 

Per al sociòleg i ara alt càrrec
del Govern de la Generalitat Xa-
vier Godàs, les claus d’aquesta
manca de representació de me-
tropolitans i catalans a les altes es-
tructures de l’Estat té a veure
amb dos factors. Per una banda,
considera que això es relaciona
amb el mateix sistema polític ca-
talà. “El territori és capaç de pre-
servar el capital polític i les aspi-
racions dels polítics, a diferència
d’altres regions d’arreu de l’Estat”,
afirma. Es refereix al fet que la sin-
gularitat del sistema polític cata-
là fa que un polític metropolità, per
exemple, vegi amb bons ulls que-
dar-se al Parlament perquè ho
considera un triomf. “N’és un ex-
emple clar Salvador Illa, que era
ministre de Sanitat i va tornar a
Catalunya com a cap del PSC”, diu.

Per contra, amb l’excepció
del sistema polític basc, els polí-
tics de la resta de regions de l’Es-
tat tenen més ambicions a Ma-
drid. Són casos paradigmàtics
els del País Valencià i Galícia, co-
munitats que històricament han
aportat molts alts representants
a les estructures estatals. Al sis-

tema polític català, per tant, es pot
fer carrera perquè està prestigiat
i perquè permet “locutar amb
l’Estat”. Això es veu clarament
amb ERC i Junts: els seus polítics
sempre preferiran ser diputats al
Parlament que al Congrés. 

Per altra banda, Godàs tam-
bé considera que hi ha un altre
motiu que explica la poca pre-
sència de polítics catalans a Ma-
drid. “Les dinàmiques de l’Estat
fan que els polítics catalans esti-
guin més condicionats i vigilats”,
diu. “Els passen més comptes”,
sentencia. Parla, doncs, de la
manca de confiança que hi ha a
la capital espanyola cap a la pla-
na política de Catalunya. Certa-
ment, se’ns fa estrany pensar en
un polític català ocupant la posi-
ció de poder més important del
govern espanyol. De fet, fa 150
anys que això no passa. Va ser
amb Estanislau Figueras i Fran-
cesc Pi i Margall, que van ser pre-
sidents del govern durant la Pri-
mera República. De moment, no
sembla que aquesta situació hagi
de repetir-se en el futur.

Xavier Godàs: 
“Les dinàmiques de
l'estat espanyol fan 
que els polítics catalans
a Madrid amb alts
càrrecs estiguin més
condicionats i vigilats i
els passin més comptes”

De moment, la XIV legislatura espanyola amb 
Pedro Sánchez és la que més ministres metropolitans

ha tingut des del restabliment de la democràcia

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Els comerciants de la ciutat es-
tan dividits entre els qui defen-
sen obrir tots els diumenges de
l’any i els qui no.

El passat 24 de gener l’asso-
ciació de comerciants Barcelona
Oberta, favorable a l’obertura
dels comerços en diumenge, va
presentar un estudi que assegu-
ra que la ciutat va facturar 306
milions d’euros de vendes en els
diumenges festius de 2023, xifra
que suposa un 9,5% d’augment
de la facturació dels comerços.

L’informe analitza l’impacte
positiu que ha tingut en l’eco-
nomia de la ciutat que els co-
merços de l’anomenada Zona
de Gran Afluència Turística
(ZGAT) obrissin tots els di-
umenges de maig a setembre,
una mesura pactada fa dos anys.

Amb les dades en mà, el pre-

sident de Barcelona Oberta, Ga-
briel Jené, sentenciava que “sem-
bla ridícul que els diumenges de
la Copa Amèrica el comerç esti-
gui tancat, cal ampliar horaris per
no perdre oportunitats econò-
miques”. També va expressar
que hi ha “marge per fer créixer

la marca Barcelona, per oferir
aquesta experiència global –shop-
ping, oci-cultura i restauració–a
residents i visitants”. Segons les
dades, els turistes van gastar, de
mitjana, el doble que els residents
en restauració.

“Cal apostar per continuar
obrint i per obrir tot l'any. Bar-
celona s'ha quedat sola en la
gran cursa de les ciutats que

obren els comerços en diumen-
ge”, va afirmar Jené.

Els comerços de Barcelona
Oberta tenen ara una eina de
pressió per aconseguir l’obertu-
ra en diumenge durant tots els
caps de setmana de l’any.

LA CARA B DE LA MONEDA
Barcelona Comerç és a l’altra
banda del debat. És l’associació

de comerciants dels eixos que no
són al centre de la ciutat i la seva
visió és força diferent. 

Pròsper Puig, el president
de l’entitat, convida a “pregun-
tar-se exactament a qui benefi-
cia” la mesura. “Ja obrim 31
festius, és l’acord a què vam ar-
ribar per als pròxims quatre
anys i és suficient”, afirma. Tam-
bé exposa que “a les ciutats

d’Europa on hi ha flexibilitat
horària, el comerç local ha des-
aparegut”, i es qüestiona si és
aquest el model de ciutat desit-
jat. Assegura que “Barcelona no
és una ciutat tancada”, com s’ha
plantejat perquè les botigues de
conveniència, els comerços an-
nexos a benzineres i els serveis
de barri, entre altres, tenen ja ho-
rari d’obertura lliure.

El Portal de l’Àngel ple de gent comprant. Foto: Jordi Bataller/ACN

Mar Bermúdez
BARCELONA

Tancar diumenge: útil o “ridícul”?
» Barcelona Oberta presenta dades que mostren els grans beneficis d’obrir els comerços en diumenge
» Barcelona Comerç critica que els beneficis no són per a tothom i que es perjudica el comerç de barri

“A les ciutats d’Europa
on hi ha flexibilitat
horària, el comerç local
ha desaparegut”

Aniversari | El Mercat de Provençals fa 50 anys
El Mercat de Provençals celebra el seu 50è aniversari, mig segle de vida compromesa amb el barri.

Es va inaugurar l’any 1974 com a mercat a l’aire lliure. S’ha convertit en un mercat de barri que
destaca per l’oferta de productes de primera qualitat i un servei basat en l’atenció personalitzada. 



ESPECTACLES4La 15a edició de tardor
del Barcelona Districte Cultural porta
novament una gran oferta cultural als
barris de la ciutat entre el 8 de febrer
i el 27 d’abril. S’ofereixen un total de
235 espectacles gratuïts –cal fer reserva
prèvia a districtecultural.barcelona–,
on hi ha concerts, arts escèniques i ses-
sions de cinema a gairebé una trente-
na de centres cívics, i també a l’Audi-
tori Sant Martí, el Casal Font d’en
Fargues, el Centre Cultural Albareda,
els Lluïsos d’Horta i la Sala Maremar
de l'Escola Barkeno.

Així doncs, els barris es tornen a con-
vertir en epicentres culturals gràcies a
un festival, organitzat per l’Ajunta-
ment, que destaca per la seva aposta
descentralitzadora. 

Entre les 235 funcions, hi ha 31 pro-
postes de grups musicals i de company-
ies d’arts escèniques, juntament amb tres

films d’animació premiats internacio-
nalment, nou obres de teatre, set espec-
tacles de circ, sis de dansa i l’anomenat
Petit Cineclub, que projecta diferents
pel·lícules d’animació per als més pe-
tits –l’activitat està pensada per a nens
i nenes d’entre 2 i 10 anys–. Paral·lela-
ment, alguns dels espectacles estaran
acompanyats de col·loquis, xerrades,
presentacions i activitats complemen-
tàries. També s’organitzaran sessions es-
pecials per a escoles i instituts.

FUNCIONS ACCESSIBLES
Un dels aspectes a destacar del Barcelo-
na Districte Cultural és la programació
de sis funcions accessibles –amb subtí-
tols, interpretació en llengua de signes ca-
talana i bucle magnètic– de tres espec-
tacles teatrals. Les obres són Pòsit, La
Primera i les mestres de la República i
Des de l’ull de l’huracà.

El Districte Cultural
fa bategar els barris
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MÚSICA4A les escoles superiors de
música de la ciutat s’hi acumula una
gran quantitat de talent jove, en el que
sens dubte és un dels grans planters
musicals de Barcelona i també del país.
Per tal de fer-lo visible existeix el Mú-
sica Z, el cicle musical de la Xarxa de
Centres Cívics, que apropa el talent d’a-
quest alumnat a tota la ciutat fins al
pròxim 21 de març.

El programa està fet amb la col·la-
boració i la participació de l’Escola
JAM Session, l’ESMUC, la Fundació
Conservatori Liceu i el Taller de Músics
i, en aquesta tercera edició, arriba en
aquests 12 centres cívics:  Can Verda-

guer, Casa Orlandai, El Carmel, El Sor-
tidor, Navas, Pere Pruna, Josep Maria
Trias i Peitx, Sagrada Família, Trinitat
Vella, Vallvidrera-Vázquez Montalbán,
Vil·la Florida i Torre Llobeta.

Alguns dels noms dels artistes i
bandes del Música Z són 3/4 De Trio,
un trio de bateria, guitarra i baix; Al-
bert López, amb la seva percussió de
música antiga; Athrodeel, un duet de
veu i guitarra; Gènesi Quartet, un
quartet de saxofons; Combo Pedago-
gia, una formació de veu, guitarra i ba-
teria; Paula Piñero & Sandra Kellan,
duet de guitarra i contrabaix; Starless
Orion, un trio de rock, o Whitedemon,
un grup de rock metal. També es fan
sessions de live coding, on es progra-
men música i visuals en directe.

Música Z: les escoles
superiors de música,

a tota la ciutat

Els barris s’amaren
d’art contemporani
amb el Temporals 

ART4El concepte d’art contempora-
ni de vegades ens pot portar, de forma
errònia, a pensar en grans museus de
grans ciutats, sigui Barcelona o qual-
sevol altra. Però la realitat és diferent:
l’art contemporani pot ser a tot arreu.
Als grans museus, però també en es-
pais culturals més petits, com poden
ser els centres cívics. 

N’és un exemple el Temporals, un
programa itinerant de projectes d’art
contemporani als barris que té com a
objectiu crear accions i experiències ar-
tístiques que interpel·lin la ciutadania
i hi dialoguin. Tot plegat, en un context
en què els projectes esdevinguin pro-
cessos de creació que s’adaptin al ter-
ritori on se situen.

El programa té una durada anual i es
programa en 13 centres cívics: Can Bas-
té, Convent de Sant Agustí, Cotxeres de
Sants, Guinardó, Joan Oliver-Pere Quart,
Navas, Pati Llimona, Pere Pruna, Sant
Andreu, Casa Elizalde, la Farinera del
Clot i Baró de Viver. Els projectes que es
presenten són De pedra, El cielo las es-
trellas, El dissens, Fem festa-més enllà
de la tradició, Orientar-se en la foscor
més absoluta, The Opposite Sea i Vi-
nader: un viaje interplanetario.

Foto: Ajuntament

Culturade Barri Pantalla Barcelona | Recta final
El cicle Pantalla Barcelona es prepara per a la recta final després

d’haver-se estrenat el 25 d’octubre. Fins al 20 de març encara 
es podran veure un bon nombre de pel·lícules als centres cívics.

El cicle musical 
apropa el talent jove 
a 12 centres cívics de la
ciutat fins al 21 de març

Quan l’art femení és el protagonista:
+Dones torna al Centre Cívic Urgell
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posat en marxa una nova edició del cicle
+Dones, que dona veu a les dones crea-
dores visibilitzant, reivindicant i donant
a conèixer l’art i la cultura que fan. S’a-
llargarà fins a finals d’abril.

La programació destaca per la seva ex-
tensió i varietat, ja que inclou música, tea-
tre, circ i l’exposició 20 anys i un dia.
Aquesta mostra fa un repàs a l’obra grà-
fica de Luci Gutiérrez, guanyadora del
Premi Nacional d’Il·lustració 2023. I,
en paral·lel, també programa, per al dia
4 de març, una conversa entre la matei-
xa Gutiérrez i la també il·lustradora Olga
Capdevila sobre els elements més dis-
tintius d’aquesta excepcional creadora.

Pel que fa a la música, algunes de les
propostes més destacades són els concerts
de Carlota Flâneur i de Beatriz del Mon-
te i el seu alter ego musical Bewis de la
Rosa. A banda, també es fa una aposta pel
jazz amb el cicle A tot jazz!, que inclou les
actuacions de Magalí Datzira, Mar Serra
grup i el quartet Lilith in wonderland.

En el cas del teatre, el públic podrà
gaudir de les obres Adeu, Jane, de Clara
Moraleda; Mi madre en bragas, un duet
interpretatiu entre Rosa Escalera i la
seva filla Anna Tamayo, i Des de l’ull de
l’huracà, interpretat per Laura Aubert en
el paper de la periodista Marie Colvin. Fi-
nalment, el protagonisme del circ és per
a l’espectacle Nus, de Cèlia Marcé Oller.  
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Esports Bàsquet | El CB Grup Barna rep el CDB Clarinos
L’equip rebrà el pròxim dissabte 17 de febrer el CDB Clarinos, en partit

corresponent a la 18a jornada del grup A de Lliga Femenina 2. El CB Grup Barna
hi arribarà després de la derrota per 78-45 contra el CB Arxil del passat dia 10.  

David Balaguer (Barcelona, 1976)
és un imant d’anècdotes i espon-
taneïtat. Mentre l’estic retratant
amb la càmera, apareix en esce-
na una dona molt inquieta. “O si-
gui que aquest llibre l’has escrit tu
i et dius David Balaguer... Doncs
me’l compraré”, li promet l’es-
pontània, que podria ser un dels
personatges d’El digestiu de la ve-
ritat (La Magrana) i ja és material
potencial per a les seves col·la-
boracions a Vostè primer (RAC1),
Planta baixa (TV3) i La Cara-
vana (Ràdio Estel). Etern perse-
guidor d’històries, idees i matisos,
el periodista esportiu i coordina-
dor del Màster 360 en Ràdio i Te-
levisió (Radiofònics) sempre té els
ulls i les orelles ben oberts.   

Som a l’illa entre els carrers
Consell de Cent i Girona. Molt a
prop, al pis dels seus pares, a Ro-
ger de Flor, Balaguer va narrar
milers de partits imaginaris de
futbol amb jugadors i competi-
cions de collita pròpia. “Nena,
quin programa vols veure avui?”,
li preguntava a la seva germana
Berta, que triava entre els espais
anunciats a la graella del canal de
televisió del petit David. L’àvia
Mercedes, escriptora de novel·la
rosa i amb experiència a la ràdio,
ho tenia clar: “Aquest marrec
acabarà sortint a la tele”.  

“Fins que no van ascendir a
la feina al pare, l’Antonio, a
casa anàvem al dia i no teníem
vídeo ni ordinador. El meu ac-
cés a l’oci eren els llibres, que de-
vorava i em van ajudar a des-

fermar la imaginació”, recorda
Balaguer, que es retrata com a
“força solitari i, alhora, molt
sociable, i amant del silenci, i
això que visc a Barcelona [el Po-
blenou] i no callo mai”. 

El digestiu de la veritat és un
conjunt de 14 relats sobre la con-
dició humana farcits d’imaginació,
humor, crítica i reflexió, i amb un
punt terapèutic. Hi ha una cura in-
finita per cada detall. El protago-
nista de les històries, que com-
parteix unes quantes dèries i ex-
periències amb l’autor, converteix
certs conceptes en personatges i hi
parla mentre li van passant coses.
“Amb tu no existeix la recaiguda”,
li exposa a la joventut. “Ets la re-
ductora de disgustos”, li diu a la
desconfiança. La farsa, la intuïció
o la nostàlgia són alguns dels al-
tres protagonistes d’un llibre que
té com a germen El món irreal, la
secció de contes surrealistes que
l’eixamplenc tenia a El món a
RAC1 de Xavier Bosch. 

PERE CALDERS   
Mentre llegeixes l’obra, sents la
veu, les pauses i el vitalisme de Ba-
laguer. Quan li comento que em
recorda a Pere Calders, fa allò que
tant li agrada fer: descol·locar-te.
“Ara et quedaràs de pedra... Pere
Calders era l’avi del meu millor
amic, l’Arcadi Marcet Calders, a
qui conec des dels dos anys. Re-
cordo a Pere Calders assegut al
sofà als aniversaris de l’Arcadi. La
seva figura m’imposava molt per-
què les seves històries em fasci-
naven”, confessa, emocionat. De
Calders ha heretat l’humor negre,
l’absurditat i el fet de riure’s de tot,
i de Roald Dahl, l’interès per les
misèries humanes, que l’entre-

vistat anomena “soterrani humà”.
El món fosc.    

S’identifica amb un perso-
natge de Dahl, Matilda, a qui
també li va canviar la vida una
professora [Jennifer Honey]. En
el cas de Balaguer, va ser l’Anna,
que impartia literatura al des-
aparegut institut Unitec de la
rambla de Catalunya: “Jo anava
molt perdut per la vida i tenia
moltes inseguretats, i ella em va
entendre i va veure que, per com
m’expressava i captava l’atenció
de la classe, la ràdio podia ser el
meu destí. Era un mitjà que ja
m’encantava, però no m’hi veia
treballant”. L’Anna és una de les
“aparicions estel·lars”, “perso-
nes amb qui t’entens i que t’en-
tenen”, que s’ha trobat a la vida. 

La Mercè, la mare, és qui més
l’ha entès i ajudat, i qui va con-
nectar de debò amb aquell xaval
feliç que rebia “una incompren-
sió elevada” cap a la seva manera
de fer i de ser. “A mi sempre se
m’ha considerat un paio molt es-

trany, però... Què vol dir ser es-
trany? Tothom té les seves coses,
no?”, em pregunta Balaguer,
que és de grups petits i de po-
ques i grans amistats.        

Si pogués reviure algun mo-
ment de la seva vida, com fa el
protagonista d’El digestiu de la
veritat, l’eixamplenc tornaria
cada dia al moment en què va
obrir el paquet de l’editorial
amb exemplars de la seva cria-
tura al menjador del pis  familiar,
amb la mare i el pare. “Va ser un
instant màgic que mai oblidaré.
Minuts després, la mare ja llegia
el llibre a l’habitació. Estava ma-
lalta i la seva gran preocupació,
això ho vaig saber després, era no
perdre’s el llançament de l’obra,
la presentació i les signatures de
Sant Jordi. Va poder gaudir les
dues primeres experiències i
se’n va perdre la tercera, tot i que
encara era viva. La trobo molt a
faltar”, s’emociona.   

Barcelona és un altre perso-
natge del llibre i, sense dubte, l’o-

ficina favorita de l’entrevistat.
Mentre camina pels carrers de la
seva ciutat, captura moltes idees,
que després treballa fins al límit.
Com a professor és igual de per-
feccionista: “Quan entrem a l’es-
tudi de gravació, m’implico molt
i intento que l’alumnat guanyi en
seguretat perquè els farà rendir
molt més”. A Radiofònics també
dirigeix, juntament amb Josep
Moragas, La ronda perversa,un
pòdcast imprescindible.  

Enamorat de l’esport, on tro-
ba metàfores sobre la vida, i ter-
tulià de La porteria (betevé),
reconeix que va patir molt en la
seva etapa com a copresentador
del Hat-trick Espanyol: “Com
que hi barrejava sentiment i
professió, perdia el meu estil i es-
tava molt rígid i encarcarat. Com-
paginar-ho, a partir del segon
curs, amb la tertúlia de La Riera
a Divendres em va permetre que
la gent veiés que hi havia dos Da-
vids. El que patia i el que no”.  

Li pregunto si s’imagina Dani
de la Orden adaptant algunes de
les històries del llibre a la panta-
lla gran i li encanta la idea. “Hi
veig també Cesc Gay i David
Trueba, i David Verdaguer podria
fer molt bé el paper del protago-
nista”, intervé, abans que viatgem
a l’univers de Woody Allen i, en
concret, a “la fantasia meravello-
sa” de Midnight in Paris i la
ment del seu protagonista, l’es-
criptor Gil Pender [Owen Wilson].      

“El pare em sol dir que penso
que visc en una pel·lícula. A les
persones com el Gil i jo, que ens es-
culpim fantasies al cap, ens acaben
passant coses de pel·lícula. Ara fa
temps que no me’n passa cap...”,
sospira, nostàlgic, Balaguer. 

Toni Delgado
EL POBLENOU

L’inesgotable David Balaguer
» El periodista esportiu, que viu al Poblenou, ha escrit ‘El digestiu de la veritat’, relats molts humans

» “A mi sempre se m’ha considerat un paio molt estrany, però... Què vol dir ser estrany?”, es pregunta

David Balaguer amb el seu llibre ‘El digestiu de la veritat’. Foto: Toni Delgado
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Els personatges d’Els Watson, la no-
vel·la inacabada de Jane Austen, han ha-
gut d’esperar més de dos se gles perquè
algú els portés a l’escenari i poder aca-
bar d’explicar la seva història. L’obra
narra les històries de les germanes Wat-
son, obligades a casar-se per superar la
pobresa. Es pot veure al Teatre Nacional
de Catalunya fins al 17 de març.

Teatre

Els Watson
Laura Wade

Dos anys després de la publicació de
Suposo que l’amor és això, Ginestà,
grup format pels germans Pau i Júlia
Serrasolsas, torna amb un nou tre-
ball, el quart de la seva trajectòria. En
aquest cas, es fa un salt de les cançons
intimistes al pop electrònic, amb peces
que tracten l’amor, el desamor i la vida
després d’una ruptura.

Música

Basada en la vida del famós cantant de
reggae Bob Marley, la pel·lícula narra la
seva història. Se centra, especialment, a
explicar com la seva música revolucio-
nària va inspirar diverses generacions,
promulgant un missatge d'amor i uni-
tat que encara avui, més de quaranta
anys després de la seva mort, perduren
i marquen molta gent.

Pelis i sèries

Bob Marley: One Love
Reinaldo Marcus Green

Vida meva
Ginestà

Sâlmon 2024
El Sâlmon, el Festival d'Arts Vives de Barcelona, arriba a la

12a edició amb una quinzena de propostes diverses relacio-
nades amb la dansa i la coreografia contemporànies. En

concret, la iniciativa busca fer reflexionar el públic sobre te-
mes polítics actuals a través de l’art. Tot plegat es podrà

veure del 15 al 25 de febrer a diversos espais de la ciutat
com el MACBA, l’Antic Teatre, la Caldera o el Mercat de les
Flors, entre altres. A més, enguany el festival compta amb

una forta presència internacional, amb creadores reconegu-
des com Dana Michel, Antonia Baehr i Latifa Laâbissi.

L U D O V I C O  E I N A U D IQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El periodista musical Pep Blay s’endinsa
en la figura de Carles Sabater,  líder del
popular grup de rock català Sau, i en
el misteri de la seva mort, amb només
36 anys. Amb l'ajuda del testimoni
de companys de professió i familiars,
Blay posa llum a totes les incògnites i
rumors que envolten aquest perso-
natge icònic.

Llibres

Cor trencat. Mort i vida de Sabater
Pep Blay

|Mario vs. Donkey Kong
El clàssic de puzles i plataformes que el 2004 es va llançar per a 

Game Boy Advance torna amb millors gràfics i amb jocs cooperatius.
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El reconegut pianista Ludovico Einaudi (Torí, Ità-
lia, 1955) ha anunciat que farà un únic concert a

Catalunya aquest 2024. Serà el 24 de juliol al Fes-
tival Terramar, a Sitges, on interpretarà alguns

dels seus clàssics, com Nuvole Bianche o Experien-
ce. El compositor és famós per haver creat les
bandes sonores de pel·lícules tan conegudes

com Intocable o I’m Still Here, i de diferents sèries
de la televisió italiana. A banda, té diversos pre-
mis i distincions a nivell internacional i un total

de 24 àlbums que han sonat arreu del món. 
Einaudi es va formar al Conservatori Verdi 

de Milà i és considerat el millor pianista 
del moment, no només pel seu domini 

de la música clàssica, sinó per la fusió 
que fa amb altres estils com 

el pop, el rock o el folk. 

Famosos

Ser considerat el millor pianista del moment
Ha tocat als millors escenaris de tot el món

Ha anunciat un únic concert al país aquest any
Serà al Festival Terramar de Sitges, el 24 de juliol

Eufòria i queixes dels fans
Celebren la notícia, però també lamenten que no faci més concerts
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

E S T I L S  D E  V I D A

i ADDICCIONS
El 34,6% dels joves de 12 i 13 anys reconeixen haver begut alco-
hol algun cop a la seva vida i el 25% haver fumat cigarretes elec-
tròniques. Són dades d’un estudi pilot sobre consum d'alcohol,
tabac i possibles addiccions impulsat per la delegació del go-
vern espanyol per al Pla Nacional de Drogues. Els resultats evi-
dencien com, entre tots, hem normalitzat massa fàcilment l’ac-
cés de substàncies addictives als nois i noies. 

Quant al consum d’alcohol, val a dir que l’estudi no es refe-
reix al fet que els joves puguin brindar amb una copa de cava
durant les festes familiars. La cosa va molt més enllà, i els alum-
nes de 1r i 2n d’ESO confessen que obtenen l'alcohol majorità-
riament de botigues de barri (41,6%), cases d'altres (40,8%) o de
la seva mateixa casa. Els joves que consumeixen cigarretes elec-
tròniques o fins i tot tabac, un 8,5%, també l’aconsegueixen, lò-
gicament, de forma il·legal. 

Curiosament, l’estudi pilot revela que el consum d’alcohol es
manté més o menys al mateix nivell entre nois i noies, però en la
franja entre els 14 i els 18 anys el consum per a tots els trams
està més estès entre les noies.

Mals hàbits dels joves que cal evitar
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ALCOHOL

Un 8,5% dels alumnes de primer i segon 
d’ESO han fumat tabac en alguna ocasió  

CIGARRETES

TABAC

BEGUDES

El 35% dels joves de 12 i 13 anys han begut
alcohol com a mínim un cop a la seva vida

Les claus

Un de cada quatre joves afirma que 
ha consumit cigarretes electròniques

Un 38% dels estudiants menors de 14 anys han
consumit begudes energètiques recentment
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Existeixen molts mites al voltant de la llet,
especialment els que fan referència al seu

consum en l’edat adulta. Si tu també estàs
fet un embolic, et resolem tots els dubtes!

En primer lloc, és fals que quan ens fem
adults no hauríem de prendre llet. La llet és
un dels aliments més complets: és una ex-
cel·lent font de proteïna d’alta qualitat, vi-
tamines i minerals i proporciona calci, fòs-
for, potassi, magnesi, zinc, vitamina A, B1, D
i K2 i proteïnes amb tots els aminoàcids es-
sencials. Per tant, la llet i els productes làc-
tics són molt recomanables tant en infants
com en edat adulta i són una font impor-
tant de calci de la dieta. Tot i que hi ha al-
tres aliments que ens poden aportar calci,

la llet és la que porta més calci per ració: un
got de llet (250 ml) aporta uns 300 mg de cal-
ci, mentre que una ració de coliflor (200 g)
conté uns 60 mg de calci i les ametlles (35
g) uns 100 mg de calci. Amb tot, en un adult
es recomana entre 1 i 3 racions de llet o làc-
tics al dia (sense sucre i amb poca sal).  

Què és la llet A2 i els seus beneficis
Existeixen dos tipus de llet de vaca: la que té
beta-caseïna A1 i la que té beta-caseïna A2.
Originàriament, la llet de vaca contenia la pro-
teïna beta-caseïna A2, però amb el pas del
temps es van començar a fer encreuaments
entre el bestiar amb l’objectiu d’augmentar
la producció de llet, i això va fer que comencés
a predominar la llet amb proteïna A1, que es
relaciona amb molèsties digestives.

Segons diversos estudis clínics, les per-
sones que tenen molèsties digestives en
prendre llet o productes lactis, però no te-
nen cap al·lèrgia a la proteïna de la llet de
vaca o no tenen intolerància a la lactosa, se
senten millor bevent llet A2. Descobreix més
informació del projecte a www.lletllet.cat i
torna a gaudir del plaer de beure llet!

Els adults han de beure llet?
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